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JARO UŽ JE TU
V jedné z lidových písní se zpívá: Jaro, jaro, jaro už je tu, 

sníh se změnil na sněženky, slunce sype z peněženky na zem 
tisíc zlatých dukátů.

Vážení občané, i Vám se zdá, že letošní zima nebrala kon-
ce? Konečně jsme se dočkali krásných teplých a slunečných 
dnů. 

Po zimě je třeba uklidit nepořádek, který pod vrstvou sněhu 
nebyl vidět. Posbírat odpadky, vyhodit nepotřebné věci, ukli-
dit, vyčistit okna, tak abychom jaro přivítali ve vší jeho kráse. 

Taky v Boršicích se společně uklízelo, a to minulou sobotu 
při pravidelné jarní brigádě. 

Dovolte mně ještě jednou všem, kteří se zúčastnili brigády, 
srdečně poděkovat. Bylo nás celkem 120. Uklidili jsme spo-
lečně všechny příjezdové cesty do Boršic, posbírali odpadky, 
uklidili náves obce, nepořádek z domácností jsme uložili do 
sběrných kontejnerů a odvezli na skládku odpadu. Celkem se 
nasbíralo: 7 kontejnerů smíšeného odpadu, 2 kontejnery pne-
umatik, 1 kontejner železa, 1 kontejner papíru a 1 kontejner 
nábytku.

Vyčistili a zametli jsme náves i ulice v obci.
Zároveň s tím jsme opravili fasádu obecního úřadu, knihov-

ny a obchodů sousedících s obecním úřadem. 

Zkontrolovali jsme zeleň v obci i na místním hřbitově a za 
pomoci odborné fi rmy jsme provedli řez stromů. 

Vyčistili jsme záchytnou nádrž nad silnicí směrem k Hor-
kám, aby nás neohrožovala případná velká voda. 

Zkontrolovali jsme lesní porost, který je v majetku obce, 
a spolu s lesním družstvem jsme začali provádět obnovu les-
ního porostu, kácení starých a polámaných stromů, výsadbu 
nového porostu aj.

Vážení občané, přeji Vám všem, aby se Vám vyhnula po-
věstná „jarní únava“, abyste si mohli nerušeně užívat na-
stalých krásných slunečních dnů. Zároveň Vám všem přeji 
radostné a veselé prožití svátků velikonočních.

Váš radní Josef Franta

P O Z V Á N K A

NA 
OSLAVY OSVOBOZENÍ 

OBCE BORŠICE
v pátek 29. dubna 2011 v 18.00

• položení věnců u pomníku padlých 
z 2. světové války

• položení věnců u pomníku padlých 
z 1. světové války

• vystoupení DH Boršičanka
• stavění máje

Obecní úřad Boršice vás srdečně zve.
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Vážení občané,

s jarem do Boršic přišel i tradiční 
úklid okolí obce. To, co před mnoha 
lety začínalo jako skromná oslava Dne 
země (svátku, který slaví lidé po celém 
světě), nám postupně přerostlo v ma-
sovou akci, které se zúčastnilo 120 
občanů. Všem patří velké díky, ať už se 
jedná o „pěšáky“, vedoucí skupin či 
traktoristy. Největší radost jsme pocho-
pitelně měli z účasti těch nejmenších. 
Určitě je pro děcka dobré, když jedno 
sobotní odpoledne vynechají televizi 
a počítače, aby se mohly věnovat ži-
votnímu prostředí. Taková zkušenost je 
jistě příznivě poznamená na celý život. 

Boršice a většina slováckých obcí 
patří mezi ty upravenější, které v naší 
republice máme. Kombinace zahrad, 
lesíků, polí a vinic tvoří krásnou kulisu. 
Bohužel, jak spočítal dispečer jarního 
úklidu a první radní Josef Franta, kro-
mě 5 kontejnerů tříděného odpadu se 
nasbíralo 7 kontejnerů odpadu smí-
šeného. Všechny ty pohozené petky, 
láhve od piva a lihovin, staré pneuma-
tiky, papírky a umělé hmoty zamořovaly 
a hyzdily naše životní prostředí. A díky 
brigádníkům skončí na řízené skládce 
nebo jako druhotné suroviny. 

Milovníci horské nebo vinařské tu-
ristiky při návštěvách sousedního Ra-
kouska často vzdychají nad pořádkem 
a úpravností tamějších obcí. Přitom by 
stačilo tak málo, abychom se našim 
sousedům vyrovnali. U nás jeden ob-
čan vyklidí, uhrabe trávník a druhý mu 
na vyčištěnou plochu obratem nanosí 
suché větve a na ně nasype výlisky 
z hroznů. Jiný pěstitel posbírá na své 
zahrádce shnilá jablka a vysype je na 
mez u polní cesty na odiv všem ko-
lemjdoucím. Přitom je tak jednoduché 
organické odpady zkompostovat pros-
tým zarytím někde na zahrádce, kde se 
časem rozloží a poskytnou cenné živi-
ny pro příští úrodu. Máme kontejnery 
na tříděný odpad, sběrný dvůr, máme 
reálnou možnost uložit každý druh od-
padu na patřičné místo, a přesto si ni-
číme okolí. 

Kromě vandalů v lidské podobě 
jsme při pochůzce pod přehradou 
narazili i na stopy činnosti vandala 
čtyřnohého, který nosí velmi kvalitní 
kožich. Podle poškození ohryzaných 
stromů a výskytu několika zvláštních 
hrází se zdá, že se nám v sousedství 
usídlil bobr. Kolorit doplnily poletují-
cí divoké kachny a první jarní květiny. 
Navzdory kazisvětům jsme si z úklidu 
odnesli i několik pěkných zážitků, a tak 
se už dnes těšíme na jarní úklid 2012. 

 Alois Tománek, místostarosta 

ZASTUPITELSTVO OBCE BORŠICE
4. zasedání Zastupitelstva obce Boršice ze dne 25. 3. 2011

1. Závěrečný účet obce Boršice za rok 2010

Závěrečný účet obce Boršice byl řádně zveřejněn vyvěšením na úřední desce. 
Dále byl projednán ve finančním výboru a v radě obce. Stručnou zprávu k závěreč-
nému účtu a informaci o závěrečné zprávě o výsledku přezkoumání hospodaření 
obce za rok 2010 přednesl předseda Stanislav Volčík:

Od 1. 1. 2010 se hospodaření obce Boršice řídilo rozpočtem na rok 2010. 
Obec rozpočtovala přebytkové hospodaření ve výši 849 000 Kč, upravený roz-

počet předpokládal schodek 880 000 Kč. Skutečné saldo příjmů a výdajů tvoří pře-
bytek ve výši 1 869 721,24 Kč.

Schválený 
rozpočet Upravený rozpočet Skutečnost 

k 31. 12. 2010
Daňové příjmy 18 254 000,00 18 148 000,00 17 741 848,80
Nedaňové příjmy 1 863 000,00 1 956 000,00 2 013 142,67
Kapitálové příjmy  55 000,00  55 300,00
Přijaté transfery 2 605 000,00 12 757 000,00 12 639 054,00
Příjmy celkem 22 722 000,00 32 916000,00 32 449 345,47
Konsolidace - přev. mezi účty 500 000,00 10 300 000,00 10 183 104,00
Příjmy po konsolidaci 22 222 000,00 22 616 000,00 22 266 241,47
Běžné výdaje 16 858 000,00 29 103 000,00 26 522 157,23
Kapitálové výdaje 5 015 000,00 4 693 000,00 4 057 467,00
Výdaje celkem 21 873 000,00 33 796 000,00 30 579 624,23
Konsolidace - přev. mezi účty  500 000,00 10 300 000,00 10 183 104,00
Výdaje po konsolidaci 21 373 000,00 23 496 000,00 20 396 520,23
Saldo příjmů a výdajů  849 000,00 -880 000,00 1 869 721,24
Výdaje a příjmy (neúčt. na ú. tř. 5 a 6) 2 317 981,57
Výsledek hospodaření 4 187 702,81

Výsledek hospodaření bude na základě rozhodnutí ZO přeúčtován na účet 432 
– nerozdělený zisk, neuhrazená ztráta minulých let.

Přijaté dotace v roce 2010:
položka org.   UZ přijato od účel Kč

4112 SR souhrn. dotač. vztah výkon správy, školství 2 104 800,00
4121   2002  Město Uh. Hradiště na provoz knihovny 115 000,00
4121   2059 Obec Stříbrnice na dojíždějící žáky 79 564,00
4129   2083 Mikroregion Buchlov účast krojovaných 51 695,00
4111         98005 SR všeob. pokl. správa sčítání lidu 7 891,00
4111         98071 SR volby do PS PČR 46 000,00
4111         98187 SR volby do ZO 48 000,00
4122         14004 Zlínský kraj Činnost JSDH 3 000,00
Neinvestiční dotace 2 455 950 00
Investiční dotace 0,00
CELKEM 2 455 950,00

Dotace byly čerpány v souladu s podmínkami poskytnutí a obec Boršice vyka-
zuje vratky do SR:

ÚZ 98005 Sčítání lidu, domů a bytů v roce 2011 ve výši 7 891 Kč
ÚZ 98071 Volby do PS PČR ve výši 10 072 Kč
ÚZ 98187 Volby do Senátu PČR a zastupitelstev obcí ve výši 5 717 Kč
Vratka celkem ve výši 23 680 Kč

Příspěvky poskytnuté v roce 2010 z rozpočtu obce: 
Příjemce příspěvku Kč

Základní škola a Mateřská škola Boršice 2 300 000,00
SK Boršice (nájem SK za pronajatý majetek ve stejné výši) 94 000,00
SK + šachový oddíl 25 500,00
Sdružení rodičů při ZŠ 15 000,00
SPCCH 5 000,00
Český svaz včelařů 5 000,00
ČSZ 5 000,00
Farnost Boršice 1 500 000,00
Celkem 3 949 500,00
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K 31. 12. 2010 činí
stav peněz na bankovních účtech: Kč 12 398 902,91 
pohledávky (účet 311, 315): Kč 236 089,00
závazky (účet 321): Kč 141 642,99
půjčky: Kč 362 863,00

V roce 2010 byla dokončena a do majetku obce zařaze-
na investiční stavební akce Oprava komunikace ulice Ky-
jovská – obecní studny v hodnotě 920 232,27 Kč. Do 31. 
3. 2011 bude požádáno o proplacení dotace ze SZIF ve výši 
631 135 Kč.

Obec má zřízený sociální fond. Tvorba a použití se řídí Sta-
tutem sociálního fondu a Směrnicí o použití sociálního fondu. 
Stav sociálního fondu (účet 419) činí k 31. 12. 2010 60 286,63 
Kč.

Obec je zřizovatelem příspěvkové organizace Základní 
škola a Mateřská škola Boršice, která je samostatným práv-
ním subjektem.

Celkové náklady školy za rok 2010 činily 12 229 890,81 
Kč, výnosy celkem 12 279 943,41 Kč. Výsledek hospodaření 
je 50 052,60 Kč. 

Škola požádala o převedení výsledku hospodaření do fon-
du odměn a do rezervního fondu. Na základě rozhodnutí ZO 
bude výsledek hospodaření převeden do fondu odměn ve 
výši 37 000 Kč a do rezervního fondu ve výši 13 052,60 Kč.

Hospodaření Základní školy a Mateřské školy Boršice je 
podrobně uvedeno v rozvaze, výkazu zisku a ztrát a v příloze 
účetní závěrky za období 12/2010, které příspěvková organi-
zace obci předložila.

Obec na základě zákona o obcích požádala o provedení 
přezkoumání hospodaření Krajský úřad Zlínského kraje. Díl-
čí přezkoumání se uskutečnilo ve dnech 4. 10. 2010 – 6. 10. 
2010. Závěrečné přezkoumání se uskutečnilo ve dnech 9. – 
11. 3. 2011. Kontrolu provedla zaměstnankyně kontrolního od-
dělení zařazená do Krajského úřadu Zlínského kraje, odboru 
kancelář ředitele, paní Věra Burešová.

Závěr přezkoumání:

I. Plnění opatření k odstranění nedostatků zjištěných 
a)  při přezkoumání hospodaření obce za předchozí roky - 

nebyly zjištěny chyby a nedostatky;
b) při dílčím přezkoumání hospodaření obce - nebyly zjiště-

ny chyby a nedostatky.

II. Při přezkoumání hospodaření obce Boršice za rok 2010 
nebyly zjištěny chyby a nedostatky [§ 10 odst. 3 písm. a) 
zákona č. 420/2004 Sb.].

III. Nebyla zjištěna rizika dle § 10 odst. 4 písm. a) zákona č. 
420/2004 Sb.
 

IV. Při přezkoumání hospodaření obce Boršice za rok 2010
byly zjištěny dle § 10 odst. 4 písm. b) následující ukazatele:

a) podíl pohledávek na rozpočtu územního celku 6,69 %

b) podíl závazků na rozpočtu územního celku 6,63 %

c) podíl zastaveného majetku na celkovém majetku   
    územního celku 0 % 

2.  Nakládání s majetkem – prodej pozemku, věcná bře-
mena

2. 1 Žádost pana Otrusiny

Pan Otrusina si podal žádost o odprodej či směnu pozem-
ků. Komise výstavby a rada obce doporučují provést směnu 
pozemků p. č. 4242/3 o výměře 358 m2, p. č. 4857/18 o výmě-
ře 142 m2 /celkem 748 m2/ za část pozemku na p. č. 3162/1 
o výměře 461 m2 a parcele 3163/1 o výměře 216 m2 /celkem 
677 m2/. Zastupitelstvo obce vzalo na vědomí zprávu o směně 
pozemků mezi obcí Boršice a panem Otrusinou. Pan Otrusi-
na předloží geometrický plán, plán bude po stanovenou dobu 
vyvěšen a na příštím jednání bude směna znovu projednána. 

2. 2  Zřízení věcných břemen k pozemkům pro výstav-
bu bezbariérového chodníku v ulici Kyjovská

Obec Boršice potřebuje v souvislosti s připravovanou 
výstavbou chodníku na ulici Kyjovská umístit na pozemcích 
pana Holáně, Zlínského kraje a na pozemcích pana Pazdery 
bezbariérový chodník, a tedy zřídit věcné břemeno. Zastupi-
telstvo obce dle předpisů schválilo zřízení věcných břemen 
na pozemcích výše jmenovaných majitelů za účelem umístění 
stavby bezbariérového chodníku. 

2. 3 Zakoupení pozemků p. č. 4992/21, 4862/9 a 4862/18

Obec Boršice potřebuje v souvislosti s připravovanou 
výstavbou chodníku na ulici Kyjovská umístit na pozemcích 
pana Burdy bezbariérový chodník. Pozemky je nutné odkou-
pit. Nákup bude proveden za cenu určenou znalcem. Zastupi-
telstvo obce schválilo nákup pozemků p. č. 4992/21 o výměře 
41 m2, p. č. 4862/9 o výměře 16 m2, p. č. 4862/18 o výměře 22 
m2 za účelem umístění stavby bezbariérového chodníku. 

3. Pořízení územního plánu obce
Na minulém jednání jsme podle doporučení úředníků 

z MěÚ Uherské Hradiště schválili pořízení nového ÚP. Vzhle-
dem k aktuálně vzniklým komplikacím s pořízením územního 
plánu celé obce (v roce 2011 pravděpodobně nebude otevřen 
dotační titul IOP 5. 3. b.) rada obce doporučila zpracovat dílčí 
změnu č. 6, která bude řešit aktuální potřeby občanů a obce. 
Práce na územním plánu celé obce budou také zahájeny, aby-
chom mohli v případě otevření programu IOP o dotaci opera-
tivně požádat.

Zastupitelstvo obce schválilo pořízení změny Územního 
plánu SÚ Boršice u Buchlovic na základě podaných žádostí 
manželů Tománkových a paní Hráčkové, dále schválilo poříze-
ní změny pro výstavbu specifikovaných cyklostezek mezi obcí 
Boršice – Stříbrnice, Boršice – Buchlovice, Boršice – Kostela-
ny a Boršice – Nedakonice, určilo starostu ing. Romana Jílka  
zastupitelem pro pořizování územně plánovací dokumentace.

4. Úprava odměn
Vláda České republiky svým nařízením č. 375/2010 Sb. 

nově stanovila výši odměn neuvolněným členům zastupitel-
stva obce za výkon funkce předsedy výboru zastupitelstva 
nebo předsedy komise rady, za výkon funkce člena výboru 
zastupitelstva nebo člena komise rady a za výkon funkce čle-
na zastupitelstva. Zastupitelstvo obce v souladu s tímto naří-
zením stanovilo nové výše odměn.

5. Bezbariérový chodník ulice Kyjovská
Akce chodník Kyjovská je ve stavu, kdy na SFDI byla po-

dána kompletní žádost. Problémy s pozemky byly vyřešeny 
na veřejném zasedání 25. 3. Čekáme na vyjádření fondu státní 
dopravní infrastruktury. V okamžiku přidělení státního příspěv-
ku v předpokládané výši 2,7 mil. Kč bude provedeno řádné 
výběrové řízení a stavba bude do konce roku 2011 realizována 
dle podmínek fondu.
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6. Projekt „Volnočasové sportovní centrum Boršice“
Výstavba víceúčelového sportovního centra byla v měsíci 

únoru a březnu ve stádiu dopracování podkladů pro 2. etapu 
administrace žádosti. Po diskuzi s členy zastupitelstva, s členy 
zájmových a sportovních sdružení i s ostatními spoluobčany 
naší obce jsem usiloval o možnost změny projektu ve smys-
lu zvětšení haly na parametry vhodné pro provozování všech 
druhů sportu.

V rámci dokladování vyžadované dokumentace k II. eta-
pě našeho projektu „Volnočasové sportovní centrum Boršice“ 
jsem podal řádně žádost o změnu v projektu. V této žádosti 
jsem požádal o rozšíření stávajícího projektu naší sportov-
ní haly. Dne 12. 3. 2011 zasedala metodická skupina Úřadu 
Regionální rady regionu soudržnosti Střední Moravy (ROPu), 
která naši žádost předala regionálnímu výboru. Ten zasedal 
23. 3. 2011. Dne 24. 3. nám bylo zasláno stanovisko k naší 
žádosti. Bohužel pro nás toto stanovisko je záporné. 

Proto dne 29. 3. 2011 budou řádně doloženy potřebné ma-
teriály na ROP ve Zlíně tak, jak to stanovují podmínky výzvy 
k získání dotace z EU ve výši 18.888.888 Kč pro naše sportov-
ní centrum. Tyto podmínky byly stanoveny při zpracovávání 
žádosti v minulém roce před podáním žádosti a dle ROPu jsou 
pro nás neměnné.

Samotná výstavba našeho sportovního centra bude rea-
lizovaná až po podpisu smlouvy s Regionální radou regionu 
soudržnosti Střední Moravy. Důvod zahájit stavbu až po pod-
pisu smlouvy je jediný. A to mít úplnou jistotu, že peníze z EU 
na výstavbu sportovního centra získáme. V úplně původním 
harmonogramu zahájení stavby bylo uvedeno datum 30. 4. 
2011. Současný termín zahájení se blíží podzimu 2011. A to ze 
strany obce nedošlo k žádnému zanedbání v předem stano-
vených termínech. Termín dokončení stavby se však nemění, 
je 31. 12. 2012. 

Z důvodu zajištění vlastních finančních prostředků na tuto 
investiční akci a následný provoz sportovního centra Zastupi-
telstvo obce Boršice schválilo zajištění a vyčlenění vlastních 
finančních prostředků ve výši 8 milionů a dále se zavázalo, 
že po dobu udržitelnosti projektu bude obec Boršice hradit 
provozní náklady minimálně do roku 2025, ve výši 800 tis. 
Kč za rok. Jednoznačné vyjádření obce ke spolufinancování 
sportovního centra bylo podmíněno žádostí o získání dotace.

7. Dům s pečovatelskými byty Podevsí
Žádost o přidělení dotace na výstavbu domu s pečovatel-

skými byty na Podevsí byla v termínu řádně odevzdána a če-
káme na vyjádření MMR. Opět v případě přidělení dotace na 
dům Podevsí proběhne řádné výběrové řízení a bude zaháje-
na stavba. Předpokládaný termín dokončení je květen 2012.

Žádost podala i firma Archika, která má úmysl postavit ob-
dobný dům s pečovatelskými byty na svém pozemku u Dol-
ního mlýna.

8.  Snížení poplatku za zřízení kabelové televize, digitali-
zace kabelové televize
Podle informací od provozovatele kabelové televize Sat-

turn Holešov je možné v současné době nabídnout občanům 
připojení ke kabelové televizi za výhodnější cenu. Zastupitel-
stvo obce Boršice schválilo poplatek za připojení ke kabelové 
televizi ve výši 4.000 Kč.

Byla podána informace, že se začal postupně realizovat 
program digitalizace KTV Boršice. V první etapě byl instalován 
balíček 9 programů. Jsou to následující programy: ČT 1, 2, 4, 
24, NOVA, NOVA CINEMA, PRIMA, PRIMA COOL, BARRAN-
DOV.

Paní Tomášů: Cena za odhlášení bude stejná. Starosta: 
Ano. 

9. Údržba zeleně na katastru obce
V obci byla provedena první etapa údržby zeleně. Byly 

odborně ořezány stromy v areálu hřbitova, ulice Kyjovská, 
částečně u pomníku padlých. Celkově je obecní zeleň zane-
dbaná, především lesíky okolo naší vesnice jsou v žalostném 
stavu, a to po několika vichřicích v uplynulých letech. Po kon-
zultaci a za odborného vedení lesním správcem panem Peš-
kou bude sestaven plán údržby a obnovy lesních porostů na 
obecních pozemcích. Na několika místech našeho katastru 
byly zahájeny práce na vyčištění lesních porostů. 

V rámci Operačního programu životní prostředí se před-
pokládá vypsání dotačního titulu na obecní zeleň v intravilánu 
a extravilánu. Proto připravujeme následující projekty:

Ve spolupráci s odbornou firmou Garden Staré Město, kte-
rá na základě výběrového řízení získala zakázku na projekční 
práce „Regenerace veřejných ploch v obci Boršice“, připra-
vujeme kompletní inventarizaci zeleně v obci Boršice s ná-
sledným návrhem obnovy zeleně v obci. V průběhu měsíce 
dubna bude návrh obnovy zeleně k dispozici všem občanům 
k nahlédnutí a k připomínkování s možností konzultace se zá-
stupci projekční firmy.

Dalším krokem bude oslovení odborných firem v průběhu 
měsíce dubna na realizaci projektu revitalizace obecních lesí-
ků a biokoridorů, které se nachází na katastru obce.

10. Otevírání obálek – Výzva k podání nabídky na veřej-
nou zakázku „Výběrové řízení na zajištění výběrového 
řízení na dodavatele stavby Volnočasové sportovní 
centrum Boršice“
Dne 1. 3. 2011 vyzval starosta obce Boršice pět firem k po-

dání nabídky pro zajištění výběrového řízení na dodavatele 
stavby „Volnočasové sportovní centrum Boršice“.

V řádném termínu bylo dodáno na Obecní úřad Boršice 
pět nabídek, ze kterých dle předem daných kritérií dne 25. 3. 
2011 komise ve složení ing. Zemánek, člen kontrolního vý-
boru, pan Franta, uvolněný radní, předseda stavební komise, 
a ing. Roman Jílek, starosta obce, vybrala firmu pro zajištění 
výběrového řízení. Nabídka firmy RTS, a. s., se sídlem v Brně 
splnila veškeré náležitosti výzvy a na základě nejnižší nabíd-
ky, odborné způsobilosti a referencí byla komisí vybrána jako 
nejvýhodnější.

11. Valná hromada mikroregionu Buchlov
Dne 23. 3. jsem se účastnil 31. valné hromady mikroregio-

nu, byl schválen rozpočet na rok 2011, dále se jednalo o pro-
pagačním materiálu jednotlivých mikroregionů v oblasti Chři-
bů, budou vytištěny kartografické mapy s pohledy v hodnotě 
15 Kč, počet pro naši obec cca 250 ks, materiál bude sloužit 
k propagaci jednotlivých obcí mikroregionu. Jelikož jsme part-
neři i mikroregionu Staroměstsko, tak naše obec bude zařaze-
na i do druhého projektu Staroměstska.

Dále byla projednána snaha v rámci obcí mikroregionu 
uspořit energii – snížit energetickou náročnost nákupem ener-
gií od jiných dodavatelů, popřípadě přes elektronickou aukci 
plynu a elektřiny. Pro jednotlivé obce úspory mohou jít do sta-
tisíců korun. Vše bude konzultováno s energetickou agentu-
rou zřízenou Zlínským krajem.

Co se týče projektu slavnostní kroje, projekt je ve stádiu 
reklamací prací a dodělávek některých nedodaných součástí. 
Koncem dubna by měl být projekt uzavřen, pak bude možno 
žádat o vyplacení dotace ve výši 300.000 Kč.

Zajímavým projektem jsou Pohádky a pověsti obcí našeho 
mikroregionu. Koncem dubna bude panem Jilíkem zpracován 
scénář pro filmové natáčení, samotné natáčení bude probíhat 
v letních měsících, vypravěči pořadu budou herci Slováckého 
divadla. Při filmování pravděpodobně dojde k zapojení řady 
našich spoluobčanů, kompetenci k naší pověsti převezme 
kulturní komise.
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12. Veřejná zakázka „Oprava ulice Kyjovská/I Boršice“ – 
odevzdání potřebné dokumentace k získání dotace ve 
výši 636.500 Kč
Byla nachystána potřebná dokumentace k získání dotace 

z Programu rozvoje venkova Státního zemědělského inter-
venčního fondu. Potřebná dokumentace byla v pondělí 28. 3. 
2011 řádně odevzdána. Bude se čekat na její schválení, popří-
padě doplnění a na finanční dotaci ve výši 631.135 Kč.

13. Podání žádosti u Nadačního fondu OKD o příspěvek 
na nové dětské volnočasové hřiště, informace z Nada-
ce ČEZ Oranžové hřiště
Dne 25. 3. byla podána žádost o příspěvek na volnočasové 

hřiště pro děti ve výši 300.000 Kč. V případě získání příspěv-
ku bude nové dětské hřiště umístěno na obecním pozemku. 
K projektu Oranžového hřiště ještě nemáme žádné vyjádření 
od Nadace ČEZ.

14. Ostatní informace
• V obci bude posílen separovaný sběr odpadu bezplatným 

pronájmem 8 nových kontejnerů. Budou přistaveny nové 
kontejnery a zřízeno nové sběrné místo u budovy bývalého 
PEVEKA. 

• Obec bude prodávat popelnice. Ceník bude zveřejněn na 
webu obce.

• Bude provedena úprava okolí u památníku padlým v II. 
světové válce. 

• Budou inovovány webové stránky obce, jejich vzhled i fun-
gování. Návrh provede pan Šáděra. 

• Byly zahájeny práce na opravě poldru v Horkách. Je to 
součást realizace protipovodňových opatření. Čekáme na 
vypsání dotačního titulu na výstavby a opravy zádržných 
nádrží na dešťovou a přívalovou povrchovou vodu – su-
chých poldrů.

• Po zimě je prováděna oprava fasády obecního úřadu.
• Od 1. 4. bude probíhat čištění hlavních komunikací v obci 

fi rmou SÚS Uherské Hradiště, čištění místních komunikací 
budou provádět zaměstnanci obecního úřadu s naší tech-
nikou.

• Bude přepracována pojistka obecního majetku.
• Bylo zažádáno o zahájení jednání o převodu majetku státu 

do majetku obce – budov a pozemků na zastavěném úze-
mí obce.

• V sobotu dne 2. 4. dojde k pravidelnému úklidu obce. 
• Na obecním úřadě byla zhotovena skříň na čtyři páry slav-

nostních obecních krojů.

Obec Boršice vzkvétá. Opravují se budovy, staví nové hezké domy, vzni-
kají nové chodníky a upravená veřejná prostranství. Vzkvétá duch místa a ná-
lada lidí. Abychom podpořili rozvoj Vaší obce a její krásnější vzhled, přistou-
pili jsme na žádost zastupitelstva obce na zpracování projektu „Regenerace 
zeleně v obci Boršice“.

Zeleň v obci je již léta dosazována a udržována bez koncepce a její vzhled 
tomu odpovídá. Obec je zasazena do krajiny polí a luk s remízy a lesíky. Har-
monie přírodního prostředí by se měla odrazit a „vrůst“ také do obce. Málo 
kvetoucích dřevin a stromů celkově vytváří chladný veřejný prostor bez pěk-
ných zákoutí a pohledů na něco hezkého. Potřeba změny současného stavu 
zeleně v obci se nám tedy jeví i s přihlédnutím na vyšší estetické uvědomění 
občanů jako nutná.

 Při obnově zeleně v obci bude nutné posoudit stav současných dřevin. 
Ten ukáže, v jakém zdravotním stavu se dřeviny nacházejí, které jsou velmi 
cenné a které méně. Samozřejmě stromy, které jsou ve výborném stavu a ne-
naruší budoucí nové kompoziční uspořádání nově ztvárněných veřejných 
ploch, budou v co nejvyšší míře zachovány. Bude nutné vypracovat nové 
řešení uspořádání zeleně s použitím proměnlivých okrasných stromů a keřů, 
které svým kvetením, plody nebo listy rozzáří celou kompozici a vytvoří pří-
jemné prostředí pro projíždějící a procházející občany. Tuto proměnlivost jsou 
schopny zajistit především stromy listnaté, které v naší krajině vypadají při-
rozeně. Dnešní nabídka odrůd listnatých dřevin již umožňuje vybrat takové 
stromy, kterou budou vyhovovat danému stanovišti, v různých výškách, již 
od 3 m, a které nebudou extrémně náročné na údržbu (stromy s minimální 
špinivostí květu a plodu, popř. rostliny bezplodé, stromy s vhodnými listy, 
opadajícími v jednom termínu a vytrvávající dlouho do zimy).

Vhodné bude taky podpořit opticky dominanty obce – kostel, kříže, pa-
mátníky, chodníky – novými rozkvetlými výsadbami nenáročných okrasných 
keřů a trvalek. 

Nechceme také vynechat Vaše připomínky k proměně veřejných ploch 
v obci, proto připravujeme na přelom měsíce dubna a května veřejné pro-
jednávání projektu regenerace zeleně, kde vyslechneme Vaše připomínky 
a seznámíme Vás s našimi záměry.

Výsledkem by měla být obnovená tvář Vaší obce. Bude trvat několik let, 
než nově vysázená zeleň ukáže svou pravou krásu kvetoucích alejí, keřů, 
vykvétajících postupně po celé vegetační období, a něžných trvalek u vý-
znamných míst v obci. Ano, bude to stát ještě trochu úsilí, aby nová zeleň 
splnila všechny funkce – bude třeba zalévat, odplevelovat, uklízet, ale jsme 
přesvědčeni, že nová podoba zeleně bude chloubou obce a že to bude další 
potřebný kamínek v mozaice přerodu Vaší obce v moderní a přívětivé prostře-
dí pro život.            Ing. Ladislava Nagyová, GARD&N,  zahradní architektka 

Regenerace zeleně v obci Boršice Občanské sdružení Diakonie Broumov je nezis-
ková organizace, která poskytuje sociální služby 

pro občany z okraje společnosti – materiální 
pomoc sociálně potřebným, azylové ubytování 

i pracovní příležitost.
 Více na www: diakoniebroumov.org

VYHLAŠUJE

SBÍRKU 
POUŽITÉHO OŠACENÍ

•  Letní a zimní oblečení /dámské, pán-
ské, dětské/

•  Lůžkoviny, prostěradla, ručníky, utěrky, 
záclony 

•  Látky (minimálně 1 m2, prosíme, nedá-
vejte nám odřezky a zbytky látek)

•  Domácí potřeby - nádobí bílé i černé, 
skleničky - vše  nepoškozené

•  Vatované přikrývky, polštáře a deky
•  Obuv - veškerou nepoškozenou
•  Hračky - nepoškozené a kompletní

VĚCI, KTERÉ VZÍT NEMŮŽEME:
•  ledničky, televize, počítače a jinou 

elektroniku, matrace, koberce - z eko-
logických důvodů

•  nábytek, jízdní kola a dětské kočárky - 
ty se transportem znehodnotí

•  znečištěný a vlhký textil

Sbírka se uskuteční:

dne: 17. 5. 2011 - úterý
čas: 16.00 - 18.00 hodin
místo: zasedací místnost u potoka

Věci prosíme zabalené do igelitových pytlů či 
krabic, aby se nepoškodily transportem.

Děkujeme za Vaši pomoc.

Bližší informace Vám rádi sdělíme:
tel.: 224 316 800, 224 317 203
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Události před a při osvobození Boršic od německé okupace
Duben 1945

V dubnu 1945 už bylo známo, že se německá armáda a její válečná tažení pod tlakem spojeneckých armád hroutí. Byla jen 
otázka času, kdy se fronta přiblíží k nám.

I u nás bylo cítit tuto atmosféru, neboť častěji a hlasitěji bylo slyšet od Karpat detonace dělostřeleckých a minometných gra-
nátů, promíchané se štěkotem těžkých kulometů. Byla to dělostřelecká příprava na zahájení východojižní karpatské operace. 
Tím také rostla touha po míru a očekávání osvobozeneckých vojsk a osvobození z fašistické okupace. Lidé se na to připravovali. 
Budovali různé kryty (nejčastěji ve sklepech) a podobné úkryty a zásobovali se potravinami. Také Němci se připravovali a chystali 
tzv. plánovaný ústup. Byla vyhlášená pracovní povinnost. Muži kopali zákopy na Rybníkách a hráz a břeh (levý) potoka se upravo-
valy do rovné svislé stěny. Tesaři budovali zátaras mostu z těžkých kmenů borovic a buků. To vše za dozoru vojáků Wehrmachtu.

Přes vesnici často přejížděla auta s vojáky, kteří se přesouvali do předhůří Bílých Karpat. Byli spatřeni i chlapci ve věku 15 až 
18 let oblečení do uniforem Hitlerjugend (Hitlerova mládež), do širších průjezdů byly najety tanky (Tygr). To vše tvořilo přípravy na 
zastavení postupu útočících armád Rumunů a RA (Rudé armády).

Němci si budovali v obci sklad munice a různého vojenského materiálu, ze kterého doplňovali potřeby první bojové linie. Ze 
strany útočících armád byla zesílena letecká činnost.  Sověti podnikali průzkumné lety a angloamerické letectvo hloubkovými 
nálety narušovalo spoje, hlavně železnice, lokomotivy, transporty, ale i budovy. (To postihlo i Nedakonice.)

V tu dobu Němci potřebovali doplnit munici první linie. Zásoby měli, ale  neměli dopravní prostředek. Ráno 16. 4. vzali něko-
mu pár koní, vůz (řepnou korbu), který naložili do 2/3 materiálem, jali mladého muže, kterého donutili pod hrozbou zastřelením 
ujmout se koní a jet, kam zněl rozkaz. Jakýkoliv odpor byl marný. Vojáci vlezli do vozu, jatý kočí na kozlík (sedačka vpředu korby) 
a jelo se směr Hradiště. 

Když tato smíšená trojice byla asi v polovině cesty, mezi Zlechovem a Starým Městem, bylo slyšet hukot blížících se letadel. 
Přeletěla jedna vlna, vzápětí pak druhá a ta začala shazovat tříštivé pumy. Kočí, když viděl bombardování, chtěl nálet přečkat pod 
železničním mostem. Leč Němec mu vrazil lauf (hlaveň) mezi lopatky a zařval: „Vorwärts! (Vpřed!)“ Koně se vzepjaly a tryskem 
se vyjelo do toho nejhoršího. Na zemi na chodníku leželi mrtví. V ten čas bylo v cukrovaru hodně lidí, kteří rabovali ze skladu 
cukr. Střechy několika okolních domů byly silně poškozené. Naše trojice projela díky Bohu bez újmy na zdraví. (Poznámka – ten 
druhý voják ve voze čupěl a velice zapáchal.) Po strastiplném cestování, plném dramatických momentů se náš kočí vrátil domů 
s koňmi i s povozem. 

V následujících dnech houstl provoz na silnicích, jak se jednotky přibližovaly k podhůří Karpat. Stále častěji a hlasitěji se 
ozývaly detonace dělostřeleckých granátů a min. Vojska východojižní karpatské fronty tlačila německá vojska k řece Moravě.

V obci končily obranné přípravy. Byla zaminovaná část polí – Padělky, podminován most v dědině a vyhlášeno stanné právo 
a zpřísněno zatemnění. Lidé se uchylovali do krytů a netrpělivě očekávali příští dění.  26. – 27. 4. přišel prudký, silný déšť a zaplavil 
obranné postavení (zákopy) na Rybníkách. Jednotka byla převelena i s podstatnou částí vojáků z obce do hlubokého úvozu – od 
křižovatky do Tupes, do Studeného žlebu. Tam Němci vybudovali ochranu silnice Zlechov – Buchlovice, po níž se přesouvala 
ustupující armáda směrem na Brno. Večer 27. 4. byla v Koutě spatřena průzkumná hlídka Rumunů. Hlídka se stáhla.

Ten večer se také stáhla rozvědka telefonní ústředny na lavičku před dům čp. 249. Tam se telefonisté snažili navázat spojení. 
Leč nešlo to. Po dlouhé marné činnosti velitel ústředny zvolal: „Scheisse!“ a byl konec. Na lavičce přečkali noc. Několik horkých 
hlav je ráno chtělo likvidovat. Na domluvu majitele domu č. 249 od úmyslu upustily. V neděli 28. 4. ráno začala očekávaná ofen-
ziva, která se ohlásila dělostřeleckou a minometnou výstražnou palbou. Od Polešovic se přes Staré hory valil jeden proud, přes 
Chrastě uličkou u Chamraďova (dnes Kunc) druhý a od Tučap po silnici třetí. Ty se slily do jednoho proudu, který se rozvinul na 
návsi. Vytlačil zbývající Němce a postupoval v mohutné rojnici na horní část obce. Tento postup Rumunů zajišťovala minometná 
baterie, která se přemístila z Chrastí na staré fotbalové hřiště. Odtud odstřelovali Rumuni německé pozice. V rozhledu jim prý 
bránily dvě mohutné krásné lípy u kříže, proto je porazili. Škoda. Němci obsadili část silnice a měli pod kontrolou terénní vlnu 
Vrchních dílů, o kterou se sváděl tuhý boj. Němci, kteří se dostali pod mohutnou palbu Rumunů, zahájili protiútok s nasazením 
tří tanků a začali tlačit Rumuny zpět. Ti pak panicky ustupovali a valili se přes náves směrem na Nedakonice. Proti valící se vlně 
ustupujících vyjela dvě auta s důstojníky a palbou ze samopalů je vracela zpět do boje. Rumuni nasazením kanonu donutili 
tanky k ústupu. Němci zesílili minometnou palbu, která způsobila materiální škody. A bohužel i ztrátu lidského života. Zahynul 
pan Svoboda. Silně byla poškozena střecha farské stodoly a stromoví v zahradách pod farou. V obci samotné nějaké větší boje 
neprobíhaly. Leč o kótu u sochy Panny Marie se vedl boj vzájemným ostřelováním. Při tomto boji bylo raněno a také padlo několik 
vojáků rumunské armády.

Ranění a padlí byli soustředěni na svah pod kostelem, ranění poté odvezeni do Polešovic, padlí pochováni na místním hřbi-
tově. Dost velký počet vojáků Wehrmachtu padl do zajetí. Zajatci byli soustředěni na dvoře čp. 192. Tito vojáci byli vesměs starší 
tatíci, povětšinou Rakušané, strážní a hlídkové služby.  Neměli zájem o nějaké bojování. Toužili se co nejdříve dostat domů ke 
svým rodinám. Po ukončení přesunu hlavního proudu ustupujících vojsk po brněnské silnici boje přestaly, Němci opustili chráně-
nou cestu a následně ustoupili. Tím se situace uklidnila. Rumuni rozmístili strážní hlídky a jádro boje se stáhlo do klidu. Občané 
Boršic si oddechli, pohostili osvoboditele a radovali se ze znovu nabyté svobody.  Večer toho dne někdo narychlo sehnal kapelu. 
V sále u Zámečníků se hrálo, zpívalo a veselilo se až do ranních hodin. Druhý den se sešel revoluční výbor a obec se snažila 
žít normálním mírovým životem. Vojáci byli postupně odveleni, zajatci odvedeni a teprve pak občané pocítili pravé osvobození.

Cyril Trávníček
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Paměti Rudolfa Pavlínka
Narodil jsem se dne 2. 12. 1918 

v Boršicích u Buchlovic, okr. Uh. Hradi-
ště. Měl jsem tři sourozence, bratra Jo-
sefa a dvě sestry. V Boršicích jsem žil až 
do roku 1939, kdy jsem ilegálně opustil 
republiku.

Prožil jsem jako mladý dobu, kdy 
byla naše vlast ohrožena rozpínavostí 
fašistického Německa i vnitřním rozkol-
nickým hnutím henleinovců. Pak ná-
sledoval Mnichov a posléze okupace 
zbytku okleštěné republiky. Tehdy jsme 
chtěli všichni naši vlast bránit a byli jsme 
přesvědčeni, že vydáme-li jakoukoliv 
část území Hitlerovi, bude to konec naší 
existence, což se pak stalo skutečností.

Když hitlerovská vojska okupovala 
15. března 1939 zbytek republiky a byl 
vyhlášen protektorát, byl jsem zrovna 
v Bzenci, kde jsem 1. března narukoval 
jako nováček do vojenské služby.

Ze 14. na 15. března 1939 jsme dva-
krát dostali zbraně, že se budeme brá-
nit, avšak kolem 4. hodiny ráno nám 
bylo řečeno, že je konec, a veškeré 
zbraně i munice byly dány do skladů. 
Od té doby nastalo určité bezvládí, ni-
kdo nevěděl, co bude dál. Vojáci zpívali 
píseň „Už je to všechno marné“, čekali 
na otevření kantýny a každý dělal, co 
chtěl, a čekali jsme na příchod Němců. 

V té době se rozšířila zpráva, že naše 
armáda zůstane i nadále a bude vše po 
starém. Možná že byla vydána záměrně, 
snad aby zůstal veškerý vojenský mate-
riál na místě a nic se neztratilo. V tomto 
směru se pak někteří důstojníci začali 
exponovat a sklady byly uzamčeny. Teh-
dejší velitel bzenecké posádky přivítal 
Němce se šavlí na koni, když k nám ko-
lem poledne dne 15. 3. 1939 dorazili.

Nám mladým to bylo tehdy vcelku 
divné, avšak události šly tak náhle, že 
v té době už nic nepřekvapilo. Němečtí 
vojáci, kteří do Bzence přijeli na koních 
až z Rakouska, byli po příjezdu velmi 
unaveni, padal mokrý sníh a oni velmi 
těžce slézali z koní. Po odpočinku se 
k nám snažili chovat přátelsky, zavádě-
li rozhovory, zvali do kantýny a podob-
ně, asi k tomu dostali pokyny. Dne 23. 
března 1939 nám bylo nařízeno odvést 
všechny koně do Uh. Hradiště a druhý 
den nás pustili všechny domů.

Já jako Čech a vlastenec jsem se 
s okupací nikdy nesmířil a byl jsem pev-
ně přesvědčen o tom, že je to teprve po-
čátek dalekosáhlých Hitlerových plánů. 
Tyto moje tehdejší úvahy se plně potvr-

dily, a to velmi brzy. A na-
konec se o tom na vlastní 
kůži přesvědčili i význam-
ní světoví politici, kteří šli 
tehdy Hitlerovi na ruku, 
nás obětovali a naivně se 
domnívali, že pro sebe za-
chránili mír.

V té době jsem začal 
uvažovat o tom, jak se za-
pojit do odboje. Prostřed-
ky žádné nebyly a nevěděl 
jsem o žádném hnutí od-
poru. Proto když proběhla 
zpráva, že generál Prchala 
přešel s armádou do Pol-
ska (těch různých zpráv 
tehdy kolovalo víc), což 
nebylo pravda, jak jsem 
se později v Polsku dově-
děl, rozhodl jsem se, že 
uteču do Polska a přidám 
se k nim.

Domluvil jsem se s ka-
marádem Stanislavem 
Mikulou, taktéž z Boršic, že tuto cestu 
podnikneme spolu. On s tím souhlasil 
a od té doby bylo jen otázkou času, kdy 
záměr uskutečníme. Polskou hranici 
jsme se rozhodli projít na vlastní pěst. 
Neměli jsme spojení s nikým, kdo by 
znal bezpečné přechody přes hranice. 
V roce 1936, kdy jsme jako učni praco-
vali nějaký čas v Ostravě, bydleli jsme 
u jedné paní, jméno si již nepamatuji, 
zašli jsme tedy k ní, aby nám ukázala 
cestu aspoň k hranici s Polskem. Bylo 
to někdy v polovině června 1939, kdy 
jsme se rozhodli s konečnou platností 
opustit republiku. Zmíněná bytná nám 
jednoho dne v poledne za Petřvaldem 
ukázala směr k hranici. Bylo tam pole 
a za polem lesík. Řekla nám, že ten le-
sík je již v Polsku. Rozloučili jsme se, 
popřála nám mnoho úspěchů a my tam 
zůstali. Dívali jsme se na Ostravu a tak 
trochu jsme se loučili s celou naší vlastí. 
Vzpomněli jsme si na rodiče a nejbliž-
ší příbuzné, neboť nikdo o našem roz-
hodnutí nevěděl. Čekali jsme tam až do 
soumraku a mysleli už jen na přechod 
hranic. V té době začalo drobně pršet. 
Začali jsme se přibližovat k hranicím, 
kde asi v polovině polí hlídkovali vojáci, 
kteří hranici střežili. Leželi jsme v brázdě 
v poli a sledovali jejich činnost. Chodili 
pravidelně asi tak 200 m od sebe vol-
ným krokem a vždy tak asi v polovině se 
otáčeli. Tehdy jsme o nebezpečí, že mů-
žeme být zpozorováni, ani neuvažovali. 
Využili jsme vždy jejich chůze, rychle 
přeběhli brázdou dál a včas, než se vo-

ják ohlédl, zase zalehli. Tímto způsobem 
jsme se dostali až do toho lesíka, lehli 
na mez pod silnicí a odpočívali. Přechod 
byl tak snadný a zdál se nám v té chvíli 
jednoduchý. Později jsem o tom uvažo-
val a došel jsem k názoru, že ty vojáky 
střežící hranici ani nenapadlo, že by se 
tímto způsobem někdo pokusil před je-
jich očima o přechod hranic.

Když jsme tak odpočívali již na polské 
straně, zpozorovali jsme na silnici pol-
skou hlídku. Řekli jsme si, že to by nám 
již ani nevadilo, neboť jsme už v Polsku. 
Avšak i tato hlídka přešla kolem nás, aniž 
nás zpozorovala.

Byla už tma a my se vydali dál. Došli 
jsme do nějaké vesnice, už nevím, jak 
se jmenovala. V hostinci se svítilo a bylo 
tam dosti živo. Vešli jsme dovnitř a dali si 
něco k jídlu. Místní obyvatelé nás asi po-
znali, že jdeme z druhé strany, trochu se 
po nás koukali, ale asi to bylo v té době 
časté, nic se nedělo. Byli jsme zmoklí, 
tak jsme zaplatili a požádali hostinského 
o nocleh. Vyhověl nám a uložil nás na 
půdu do sena. Ráno jsme se vydali na 
cestu dál a došli jsme do Těšína.

Tam jsme se chtěli zase trochu najíst, 
neboť jsme byli hladoví. Ovšem v Těšíně 
to bylo již horší, tam již naše peníze ne-
brali a nic jsme nedostali koupit. Vypa-
dali jsme asi špatně, v jednom obchodě 
se nad námi prodavačka slitovala a dala 
nám po rohlíku.

Pokračování v příštím vydání zpravodaje.
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 Květnou nedělí vstupujeme do Svatého týdne a prožijeme největší svátky v roce 
– svátky velikonoční.

Ježíši nejdříve provolávají Hosana a za chvíli žádají jeho ukřižování. Zradí ho je-
den z nejbližších přátel, Jidáš. Petr ho třikrát zapře, apoštolové ze strachu utečou, 
vojáci se na slavném vězni vyřádí, plivou na něj, posmívají se mu, bičují ho. Pokrytci 
a farizejové se těší. Pilát si myje ruce, jako kdyby za nic nemohl. Možná i my někdy 
zrazujeme Ježíše, nebo jeden druhého. Možná i my zapíráme, že jsme věřící - v práci, 
ve škole, při sčítání lidu, ... Možná i my máme někdy strach a utíkáme před zodpověd-
ností, povinností a propadáme pohodlí a nezájmu o lidi.

Možná i my pliveme jeden na druhého, posmíváme se nebo druhé bičujeme po-
mluvou, hněvem, prosazováním si svého, nevšímavostí … A navenek jsme kolikrát 
všichni trošku pokrytci. Taky si mnozí myjí ruce a říkají: Nikoho jsem nezabil, nemám 
hřích, i když jsme hříšní všichni.

Neřešme své životní situace jako Jidáš. Jedna holčička na hodině náboženství řek-
la: „Já bych se pověsila Ježíši kolem krku, určitě by mi odpustil.“ On nás tak miluje, že 
nám vždy odpustí a pomůže. Petr i ostatní apoštolové pak už neměli strach, vydrželi 
i mučení a zemřeli mučednickou smrtí.

Nejtěžší kříž nejsou ani tak naše starosti, nebo lidé, kteří nesplňují naše představy 
a požadavky, ale nejtěžším křížem kolikrát jsme my sami.

Postní doba slouží právě tomu, abychom si to všechno znovu uvědomili, pracovali 
na sobě a své pokrytectví proměňovali v chování opravdového slušného člověka.

Ježíš potkává na křížové cestě maminku, P. Marii, ta ho provází až pod kříž. Šimon, 
unavený z práce na poli, mu pomůže nést kříž. Veronika se nebojí, že ji vojáci zbijí, 
a utře Ježíšovi tvář. Je tam i spousta soucitných lidí, zvláště plačící ženy. I hříšnice 
Magdaléna, které Ježíš odpustil, jej provází celý život a jako první utíká ráno k hrobu, 
aby jí zmrtvýchvstalý Ježíš řekl: „Marie!“

I náš život je někdy jako křížová cesta. Buďme hodnými otci a matkami svých dětí, 
provázejme je svou láskou a modlitbou celým životem. Buďme jako Šimon, i když 
jsme unavení, máme svůj program, pomozme potřebnému, pak budeme šťastni, že 
jsme pomohli. Buďme si navzájem Veronikou, vždyť je lepší pochopit toho druhého, 
povzbudit ho a utřít upocenou tvář. 

Jsem šťastný, že po krásné plesové sezóně prožíváme 40 dnů půstu, v klidu a ti-
chu. Moc si cením a děkuji Vám i naší obci, že respektujete tuto posvátnou dobu 
a víru naši i našich předků. V naší obci nejsou hlučné zábavy, je tady tichý postní klid. 
I ticho člověk potřebuje, aby v něm více naslouchal svému svědomí a Bohu, který 
mluví v tichu našich srdcí.

Na velikonoční ráno přeji nám všem, abychom z celého srdce mohli změnit ticho 
v radostné „ALELUJA“ z Ježíšova zmrtvýchvstání i z aspoň malého vítězství nad se-
bou, ne nad druhými. 

P. Anton Kasan 

POŘAD BOHOSLUŽEB V KOSTELE SV. VÁCLAVA O VELIKONOCÍCH

 VELIKONOČNÍ ZPOVĚĎ sobota 16. 4. 2011 13.00 – 15.00 

 ZELENÝ ČTVRTEK mše sv. 19.00 

 VELKÝ PÁTEK Živá křížová cesta
  začátek v 17.30 u MŠ
  Velkopáteční obřady 19.00 

 BÍLÁ SOBOTA Slavnost Vzkříšení 20.00 

 VELIKONOČNÍ NEDĚLE mše sv. 7.15 a 9.45 

 VELIKONOČNÍ PONDĚLÍ mše sv. 7.15

PODĚKOVÁNÍ
Náš kostel je dům Boží, dílo 

našich předků, kulturní památ-
ka a dominanta naší obce. Září 
novou střechou, opravenou 
a vymalovanou fasádou. Je to 
díky štědrosti a pomoci Vás 
všech. Náklady činily 4.500.000 
Kč. Evropská unie a stát při-
spěly 1.600.000 Kč, naše obec 
1.500.000 Kč a Vy, spoluobčané, 
neuvěřitelných 1.400.000 Kč. Dě-
koval jsem na mnoha místech, 
ale v boršickém zpravodaji ještě 
ne.

Proto chci ještě jednou po-
děkovat našim obecním zastu-
pitelům z předešlého volebního 
období, zvláště p. Petru Matouš-
kovi a pí Bronislavě Otrusinové, 
za všestrannou pomoc a také no-
vému obecnímu zastupitelstvu, 
zvláště  p. starostovi ing. Roma-
nu Jílkovi a p. místostarostovi 
ing. Aloisu Tománkovi, za pomoc 
v dofi nancování a při sbírce Po-
slední adventní taška pro kostel.

Vyslovuji upřímné Pán Bůh 
zaplať Vám všem, štědrým dár-
cům, spoluobčanům i podnikate-
lům. Obdivuji Vaši štědrost a ne-
smírně si toho cením. 

Také děkuji p. Štěpánu Gab-
rielovi, že ke střeše přistupoval 
kvalitně, jako by dělal svůj dům, 
a také děkuji všem brigádníkům.

Kéž nás kostel sv. Václava 
spojuje, tak jako nás sjednocoval 
při jeho opravě, a Bůh ať žehná 
našim rodinám i celé naší obci.

 P. Anton Kasan

ZAMYŠLENÍ
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Karneval 2011
V sobotu 11. 1. 2011 se konal karneval na kaplance. Rej 

masek vypukl ve 14:30. Opět nám přišly pomoct s občerstve-
ním některé babičky a maminky, připravily jsme spoustu chle-
bíčků, jednohubek, napečeno bylo hodně buchet a nechybě-
lo ani slané pečivo.

Pro všechny zúčastněné byla připravena bohatá tombola, 
hodně muziky a her.

Tak jako každý rok přišly mezi plejádu krásných masek 
i večerníčkové postavy. Byli to Krteček, Myšička a Vrána.  Kr-
teček spolu se svými kamarády sehrál příhodu o vánočním 
stromečku.

Celá akce byla velmi zdařilá a doufáme, že i příští rok bude 
tak velký zájem a přijde mezi nás zase spousta zajímavých 
a nápaditých masek. Pavla Zahrádková
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Krojový ples 2011
Jako každý rok, i letos OÚ Boršice 

pořádal krojový ples. Tradice nebyla 
porušena a celým večerem nás dopro-
vázela dechová hudba Boršičanka a CM 
Pentla. Na krojovém plese nás však če-
kalo několik překvapení! Mimo vystou-
pení folklorního souboru Pentla nám své 
nacvičené pásmo pod vedením svých 
stárek a stárků zatančila také krojovaná 
chasa z loňských hodů. Do pásma se 
zapojilo 22 krojovaných párů, což je ob-
divuhodné! Dalším zpestřením progra-
mu bylo vystoupení recesistického hnutí 
BAŇA z Babic. Členové tohoto seskupe-
ní svou živelností a smyslem pro humor 
nakazili osazenstvo sálu a atmosféra 
plesu se ještě více uvolnila. 

Již při přípravě krojového plesu čle-
nové kulturní komise přemýšleli, jak by 

zvýšili počet krojovaných účastníků. 
A tak se ujal nápad oslovit všechny okol-
ní obce a pozvat jejich hodové chasy na 
náš krojový ples! Na oplátku jim byla při-

slíbena účast „krojovaných Boršičáků“ 
na jejich krojových plesech v takovém 
počtu, v jakém se dostaví na náš ples do 
Boršic. Ten, kdo byl na krojovém plese 

v Boršicích, ví, že se nápad a vynalože-
né úsilí vyplatily. Ze 450 zúčastněných 
bylo 200 krojovaných. Mezi krojovanými 
jsme měli možnost vidět i místního sta-

rostu, místostarostu, radní i zastupite-
le. O půlnoci se jednotlivé chasy sešly 
v sále, krátce se představily a zazpívaly. 
Nechyběla ani zdravá rivalita mezi jed-
notlivými obcemi.

Třešinkou na pomyslném dortu byla 
opravdu bohatá tombola. Mezi hlavními 
cenami byl notebook, digitální fotoapa-
rát, 30 kg vepřového masa a zhotove-
ní pánského lajblu na míru. Poslední 
zmiňovanou cenu do tomboly věnoval 
Obecní úřad Boršice, a tím došlo ke 
kuriózní situaci. Boršický lajbl vyhrál 
v tombole náš starosta ing. Roman Jí-
lek. Aby nedošlo k nějakým spekulacím 
či pochybám o této výhře, pan starosta 
se této krásné a hodnotné ceny dobro-
volně vzdal a celý sál měl opět možnost 
ji vyhrát. 

Na krojovém plese jsme viděli, že 
folklor a tradice nejsou ničím, co patří 
do muzea. Tolik mladých nadšených 
krojovaných nám můžou okolní obce 
jen závidět! Na závěr snad jen přání, aby 
to tomu „našemu boršickému mládí“ vy-
drželo a folklor se mu zakořenil hluboko 
v srdíčku!                                       -mar-
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Jako každý rok, tak i letos se folklorní 
soubor Pentla chystal na tradiční fašan-
kovou obchůzku a pochovávání basy. 
Členové kulturní komise se sešli a pře-
mýšleli, jakým způsobem by tuto tradič-
ní akci mohli podpořit. A nápadů tu bylo 
hned několik: 

„Uděláme obecní zabijačku.“ 
„Uspořádáme soutěž o nejlepší fa-

šankový koblih.“ 
„A co tak košt slivovice?“
Představu jsme tedy měli, teď už sta-

čilo jen oslovit všechny zastupitele, jestli 
do toho půjdou s námi. Všichni zastupi-
telé byli osloveni a ti, kteří neměli v tom-
to termínu nic jiného, účast jednohlasně 
a s nadšením přislíbili. A tak přípravy za-
čaly! Velkou roli hráli a téměř stěžejními 
postavami celé této akce byli místní řez-
ník a jeho žena – Pavel a Marika Prášilí-
kovi! Jelikož akce tohoto druhu tu ještě 
nikdy nebyla, nebylo pro nás jednodu-
ché odhadnout, kolik masa nakoupit. Již 

v průběhu příprav jsme s panem Práši-
líkem zdvojnásobili původně plánované 
množství kolen, jazyků, sádla atd., ale, 

jak jsme později zjistili, i to bylo málo!
Ale nepředbíhejme!
Ráno 5. března v 7.00 se na návsi 

sešli naši zastupitelé a pustili se do prá-
ce. Rozdělali ohně ve 4 kotlích a začali 
vařit vodu. Prase se pověsilo na trojnož-
ku a začalo se krájet sádlo na škvarky. 
V rámci obecní zabijačky a podpory 
folkloru věnovali naši zastupitelé každý 
2 vzorky slivovice na košt, který byl sou-
částí zabijačky. Pan Varmuža daroval na 
tuto akci koblihy, které nesmí na fašanku 
chybět! Boršičtí občané měli jedinečnou 
možnost netradičního setkání se zastu-
piteli. 

Nebo už jste někdy potkali naše zá-
stupce obce v montérkách? Nebo dis-
kutovali s poslancem Parlamentu ČR 
u škvaření sádla? 

Nikdo, kdo se přišel podívat, neo-
dešel s prázdnou! Každý aspoň něco 
ochutnal: čerstvý koblížek, vzorek slivo-
vice a později byla i zabijačková polév-
ka, ovar a škvarky. 

 Překvapením i pro organizátory této 
akce byl příjezd kamionu fi rmy Cipres fi l-
tr, ve kterém u stolů seděli zaměstnanci 
této fi rmy, někteří i ve fašankových mas-
kách! Všichni si dali oběd a zase odjeli 
do práce. Na náměstí to prostě „žilo“.

Atmosféru ještě vylepšil příchod 
souboru Pentla. Proběhlo půlhodinové 
vystoupení a soubor dále pokračoval 
ve fašankové obchůzce. Po vyprodání 
veškerých zabijačkových specialit se 
pomalu náměstí vyprázdnilo. Zastupite-
lé ještě nabalíčkovali maso z celého pra-
sete, které bylo spolu se 60 sklenicemi 
čerstvě vyškvařeného sádla tombolou 
na večerní fašankové zábavě. 

Na této zábavě jste mohli ochutnat 
další zabijačkové pochoutky: tlačenka 
i jitrnice byly žádaným sortimentem ve-
čera.

Pohodová atmosféra, která prová-
zela celý den i večer, vaše velká účast 
i ohlasy jsou pro nás velkou motivací. 
Na celou akci nebyla z obecní pokladny 
odčerpána ani koruna. Výtěžek celé této 
akce byl věnován souboru Pentla.

Nakonec ještě velké poděkování 
manželům Prašilíkovým za jejich nad-
šení, podporu a pomoc při této obecní 
zabijačce!                                      -mar-

FAŠANK v Boršicích
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BORŠICKÉ TÝTÝ
* ANKETA * ANKETA * ANKETA * ANKETA * ANKETA * ANKETA *

Začátkem měsíce března 
vám do schránek byla doruče-
na anketa, která se týkala živo-
ta v Boršicích v minulém roce. 
V tomto prvním ročníku ankety 
jednotlivé kategorie i nomina-
ce zvolili členové kulturní ko-
mise. Do příštího ročníku však 
bude mít každý z vás možnost 
navrhnout osobu, úspěch, 
stavbu, akci, ale i cokoli jiné-
ho, co by se dalo vyhodnotit. 
Proto vás již teď chceme oslo-
vit, abyste věnovali více po-
zornosti dění ve vašem okolí, 
a pokud se objeví událost, kte-
rá by se podle vás měla nějak 
více zveřejnit popř. i ocenit, 
navrhněte ji k nominaci. Ter-
mín, kdy se budou sestavovat 
nominace, se včas dozvíte.

V prvním ročníku Boršického TýTý jste odevzdali 224 hlasovacích lístků. Celkem bylo rozneseno 690 anket – jeden kus 
do každé domácnosti.

Původně jste měli možnost anonymně hlasovat i prostřednictvím ankety na webových stránkách obce, jelikož však ne-
bylo technicky možné zamezit tomu, aby se hlasovalo z jednoho počítače opakovaně, rozhodli jsme se včas internetovou 
anketu zastavit. Aby bylo hlasování objektivní, hlasy zaslané prostřednictvím webové ankety nebyly nikomu přičteny. Vyhod-
noceny byly pouze anketní lístky. 

* ANKETA * ANKETA * ANKETA * ANKETA * ANKETA * ANKETA *

 A tak jste hlasovali:

1. kategorie AKCE ROKU 2010 

1. místo Předvánoční jarmark 
2. místo  I. farní ples 
3. místo  Živý betlém 
 
2. kategorie STAVBA ROKU 2010 

1. místo Rekonstrukce kostela sv. Václava
2. místo Výstavba obchodního domu Jednota
3. místo Fasáda na bytovce Podevsí 668

3. kategorie ÚSPĚCH ROKU 2010

1. místo Jana Kořínková - nominace na mistrovství 
světa v agility 

2. místo Jakub Dostál - 2. místo v celostátní vědomostní soutěži mladých chovatelů 
3. místo Luděk Volčík - spolu s L. Slabou, D. Pfeffrem, P. Tománkem za 1. místo na mistrovství České republiky v šachu 

dětí 6. - 9. tříd

4. kategorie OSOBNOST ROKU 2010

1. místo Otec Anton Kasan - za provedení rekonstrukce kostela a zajištění fi nanč. prostředků
2. místo Saxana - J. Hanáková za celoživotní práci s mládeží - TOM Kamzík
3. místo Helena Veselá - za velký přínos pro aktivity pod záštitou sdružení rodičů

Slavnostní vyhodnocení a předání cen proběhlo na Fašankovém galavečeru dne 5. 3. 2011. Děkujeme za váš zájem 
i účast na této kulturní akci.
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byly zajištěny v chatě Javorka. Dobrá spolupráce a spokoje-
nost všech daly základ nové tradici, příští rok znova.   

Následovaly tradiční soutěže v recitaci žáků a zpěvu Za-
zpívej, slavíčku, matematická pythagoriáda, okresní kolo děje-
pisné olympiády organizované naší školou, účast v olympiádě 
z jazyka českého. Pan učitel Daníček se podílí na krajském 
kole dějepisné olympiády. 

Po krásných výrobcích na vánočním jarmarku z dílny dětí, 
žáků, rodičů i prarodičů pokračuje tvořivost všech i na veliko-
nočním jarmarku. Na konci roku čeká celý první stupeň spo-
lečná škola v přírodě na Rusavě.

Hlavním smyslem naší práce je výuka. Aby byla co nejlep-
ší, po vypracování projektu ředitelem a jeho schválení minis-
terstvem školství v rámci operačního programu Vzdělávání pro 
konkurenceschopnost – peníze do škol se téměř všichni učite-
lé do projektu s názvem Zábavná škola zapojili. Celý projekt je 
na 30 měsíců, s jeho naplňováním jsme začali od února letoš-
ního roku. Smyslem projektu je zaměřit přípravu na vyučování 
i výuku k moderním metodám, pomocí audiovizuální techniky 
přiblížit výuku žákům názornými ukázkami, zlepšit vybavení 
školy, zvyšovat možnosti přípravy učitelů, jejich vybavenost, 
dalším vzděláváním rozšiřovat jejich možnosti a motivovat je.   

Zápis do základní školy jen potvrdil, že i tento rok pokra-
čuje propad počtu aspirantů základního vzdělávání, od září 
máme zapsáno 11 dětí, devět odložených školních docházek. 
Teprve od školního roku 2012/2013 bude docházet k postup-

Informace ze školy a školky

Základní škola
Školní rok 2010/2011 se pře-

houpl do druhé poloviny. Před 
deváťáky a jejich rodiči je důležitý 
úkol v dalším profesním zaměře-
ní – vybrat vhodnou střední školu. 
Hned po Velikonocích dělají žáci 
přijímací zkoušky, přejeme všem, 
aby uspěli a dostali se na vybra-
nou školu. Škola se šestým rokem 
zapojuje do celostátního SCIO 
testování znalostí vycházejících 
žáků, které bude použito i při přijí-
mací zkoušce na střední školy. Vý-
sledky testování mají v ZŠ Boršice 
jednoznačně stoupající tendenci, 
jsou v lepší polovině zúčastně-
ných škol ČR. Obdobná testování 
znalostí žáků se připravují i pro 
žáky pátých tříd. Hlavním cílem by 
mělo být sjednocení požadovaného učiva v jednotlivých roč-
nících škol. Na základě výsledků testování a znalosti vlastních 
schopností testovaných tříd pak mohou školy zaměřit výuku 
potřebným směrem. 

Dlouhodobě se potvrzuje skutečnost vyplývající i z meziná-
rodních srovnávacích testů PISA – klesající úroveň čtenářské 
gramotnosti žáků v ČR. Jde o porozumění psanému textu, 
používání psaného textu a přemýšlení o něm tak, aby se roz-
víjela osobnost dětí v souvislostech. Velkou měrou to souvisí 
se změnou životního stylu ve společnosti. Tímto směrem byl 
taky zaměřen projekt na začátku školního roku z Nadace DKS, 
z kterého škola získala 20 000 Kč na nákup knih. Je to jen 
malá část, dlouhodobě se snažíme vést žáky k četbě. Už děti 
na první stupni mají své čtenářské deníčky. Jde o to, aby ne-
polevily v četbě a pokračovaly na druhém stupni i přes spous-
tu dalších vlastních zájmů. Akcí, kterou podporujeme čtení od 
prvních tříd, je i tzv. „pasování na čtenáře“ a pravidelné návště-
vy tříd v knihovně.     

Žáci školy byli úspěšní v prvním ročníku Přeboru škol jed-
notlivců v šachu, hraném v jídelně ZŠ Unesco za účasti 65 
dětí z osmi škol. V kategorii registrovaných se prezentovalo 29 
dětí, Pavel Tománek bojoval o vítězství a skončil těsně druhý. 
Nejlepší dívkou byla Lenka Slabá. Katka Cukrová pokračovala 
v tradici rodu a po Martinovi i ona zvítězila v soutěži organi-
zované Obchodní akademií UH v kategorii psaní na počítači. 

Tradiční lyžařský výcvikový kurz jsme letos z úsporných 
a kooperativních důvodů netradičně uskutečnili společně se 
Základní školou Osvětimany na Kohútce, ubytování a strava 
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nému nárůstu počtu žáků školy. Rovněž podle předpokladů 
dopadl zápis v mateřské škole, kde naopak po letech poklesu 
počtu dětí od roku 2010 počet narůstá. V letech 2007 a 2008 
bylo od září zapsáno 46 dětí, letos nastoupí od září 90 dětí. 
Z důvodu potřeby znalosti ofi ciálního počtu přihlášených dětí 

do MŠ jsme zápis provedli ještě v únoru před jarními prázdni-
nami. Ve školce nám pro školní rok 2011/2012 nestačí i přes 
vybudovanou třídu MŠ v budově ZŠ v roce 2010 kapacita. 
Proto po dohodě a za fi nanční pomoci obecního úřadu se již 
v době jarních prázdnin přebudovalo na dolní škole další soci-
ální zařízení pro potřeby mateřské školy a vznikne zde druhá 
třída předškoláků a starších dětí. Tím budou uspokojeni se 
svou žádostí o MŠ téměř všichni rodiče. Podle dosud známé-
ho počtu narozených dětí v Boršicích budou obě vybudované 
třídy sloužit dětem i v dalších několika letech. Celý proces od 
rekonstrukce sociálního zařízení, přes souhlas hygieny, obec-
ního úřadu až po souhlas kraje se zvýšením kapacity MŠ trvá 
několik měsíců, přesto budou mít rodiče nejpozději v květnu 
potvrzení o přijetí dětí do mateřské školy.   

PaedDr. Stanislav Horehleď    
  ředitel ZŠ a MŠ Boršice

OKÝNKO DO MATEŘSKÉ ŠKOLY
Mnozí z našich občanů se na nás obrací s otázkou ohledně 

mateřské školy – kolik máte dětí, které paní učitelky u vás učí, 
kdo vám vaří apod. A proto jsme se rozhodli vás ve stručnosti 
o naší mateřské školy informovat.

Mateřská škola je součástí právního subjektu Základní ško-
ly Boršice, ředitelem této příspěvkové organizace je PaedDr. 
Mgr. Stanislav Horehleď, vedením mateřské školy byla pově-
řena paní učitelka Dagmar Žajdlíková.

V mateřské škole uklízí paní Zuzana Hulínová. Vedoucí 
školní jídelny, která slouží pro potřeby školy i školky, je paní 
Bohdana Kvapilová, hlavní kuchařka je paní Dana Kempová 
a do kolektivu školní jídelny patří i kuchařka paní Marcela Šes-
táková.

V současné době navštěvuje mateřskou školu 70 dětí. Jsou 
rozděleny dle věku do jednotlivých tříd – my říkáme oddělení 
– a aby názvy byly dětem bližší, máme oddělení červených, 
žlutých a zelených jablíček. 

Do oddělení červených jablíček chodí celkem 26 dětí ve 
věku 3 – 4 let a učí je paní učitelky Vladimíra Mlčková a Šárka 
Horňáková. Paní učitelka Dagmar Žajdlíková a Věra Ludvíč-
ková učí 26 dětí ve věku 4 – 5 let v oddělení žlutých jablíček. 
Nejstarší děti, 5 – 6 let, jsou v oddělení zelených jablíček, je 
jich 18 a učí je paní učitelka Jitka Třísková. Právě toto oddělení 
je odloučeným pracovištěm naší mateřské školy a nachází se 
v budově základní školy /dolní/.

Vzdělávací činnost mateřské školy probíhá podle Školního 
vzdělávacího programu pro předškolní vzdělávání s motivač-
ním názvem Všichni dohromady uděláme mnoho pro radost-
ný a zdravý pohled našich dětí na svět. Tímto směrem vlastně 
směřujeme i všechny naše akce, které pro děti organizujeme.

O akcích 1. pololetí jsme vás informovali ve zpravodaji č. 
3/2010.

První akcí v 2. pololetí školního roku 2010/2011 byl karne-
val, který probíhal v únoru v MŠ. Hostem byl herec Slovácké-
ho divadla David Vacke se svým zábavným programem. 

V tomto měsíci jsme ještě měli další hosty – Jirku Vávru 
a Vladimíra Novotného, kteří nám zaštítili akci Povídání s mys-
livcem. Děti v ten den získaly spoustu poznatků nejen o životě 
zvířat, ale i o práci myslivců. V návaznosti na toto povídání se 
uskutečnila tematická vycházka do lesa spojena s krmením 
zvířátek.

Nejstarší děti – budoucí školáci – se naopak staly hosty 
na návštěvě v 1. třídě, kde měly možnost zkusit si, že „učení 
není žádné mučení“. A o tom, že „bez práce nejsou koláče“, 
se zase mohly všechny děti MŠ přesvědčit při exkurzích, které 
nám umožnili následující podnikatelé:

TVAR, s. r. o - pan Trávníček, zámečnictví - pan Otrusina, 
Cipres fi lter, s. r. o. - pan Šoustek, kadeřnictví - paní Bouřová 
a paní Mazáčová, květinářství - paní Jansková, Česká pošta 
Boršice, montáž a prodej malotraktorů - pan Staufčík.

Pěvecké soutěže Zazpívej, slavíčku, konané ve spolupráci 
se základní školou, a projektu Škola naruby, pořádaného ve 
spolupráci s místní i knihovnou, se opět zúčastnili ti nejstarší. 
Ti také reprezentovali naši mateřskou školu na výroční schůzi 
SPCCH se svým vystoupením. Velkou odměnou pro kolektiv 
MŠ bylo předání certifi kátu Poděkování za dlouholetou a vý-
znamnou práci pro zdravotně postižené spoluobčany.

K dávným lidovým tradicím patří vyhánění Moreny, někde 
Smrtky. Ty se pálí nebo pouští po vodě 5. neděli postní zvanou 
Smrtnou. My jsme už moc chtěli, aby jaro přišlo, a tak jsme 
si trochu přispíšili a první jarní den jsme se se zimou, kterou 
jsme pouštěli po vodě v doprovodu říkanky „Zimo, zimo, táhni 
pryč, nebo na tě vezmu bič…“, rozloučili. Potěšilo nás, že se 

Informace ze školy a školky
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této akce zúčastnili také prarodiče a rodiče s menšími dětmi.                                          
V návaznosti na velikonoční jarmark, na kterém vystoupí 

nejstarší děti se svým programem, proběhlo v mateřské škole 
ve spolupráci s rodiči Velikonoční tvoření.

V mateřské škole usilujeme mimo jiné i o příjemné pro-
středí, které samozřejmě musí odpovídat nejen hygienickým 
požadavkům a požadavkům vyhlášek, ale dbáme i na estetič-
nost a funkčnost. Do toho spadá výzdoba školky a vybavení 
nábytkem. V průběhu uplynulých roků byl ve třídách náby-

tek již obnoven a v letošním školním roce byly pořízeny šatní 
skříňky pro děti v hodnotě 82 500 Kč.

Prioritou dalšího plánování je obnova chodníků, betono-
vých ploch na zahradě mateřské školy a příjezdová cesta do 
školní jídelny /zásobování/. 

Pevně věříme, že se nám to za přispění obecního úřadu 
podaří co nejdříve realizovat.

Dagmar Žajdlíková
vedoucí učitelka mateřské školy

VELIKONOČNÍ TVOŘENÍ V MATEŘSKÉ ŠKOLE
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V rámci projektu Škola naruby se předškoláci z mateřské školy a žáci z 1. třídy základní školy přišli pochlubit do knihovny 
se svými čtenářskými deníčky a pohovořit o prvních zkušenostech se společným čtením v rodině.

Místní knihovna

Ve čtvrtek 7. dubna se konalo slavnostní pasování prvňáčků na čtenáře. Tento skoro rituál byl určen žákům 1. třídy Základ-
ní školy Boršice, kteří si již osvojili základy čtenářských dovedností a přišli tuto významnou zkušenost a um oslavit nejen do 
knihovny, ale i do obřadní místnosti obecního úřadu, kde byli podrobeni slavnostnímu aktu pasování na čtenáře.

Děti musely předvést své čtenářské dovednosti a teprve poté byly pasovány na čtenáře. Domů si odnesly nejen knížky, ale 
i průkazky do knihovny, které umožní prvňáčkům navštěvovat knihovnu zdarma do konce kalendářního roku.
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Olympiáda mladých chovatelů
Od roku 2008 jsem členem Základní organizace Českého 

svazu chovatelů v Uherském Hradišti. Každá základní orga-
nizace tohoto svazu pořádá ve svých výstavních areálech 
výstavy drobného zvířectva. Věnuji se chovu králíků a s nimi 
se zúčastňuji těchto výstav. ČSCH pořádá kromě výstav také 
olympiádu pro mladé chovatele.

V srpnu 2010 jsem se už podruhé zúčastnil celostátního 
kola olympiády mladých chovatelů v Litomyšli s mezinárodní 
účastí. Poprvé jsem byl v roce 2009 ve Žďáru nad Sázavou.

Příprava na tuto soutěž pro mě začala už v lednu 2010, 
protože vstupenkou a také součástí hodnocení olympiády je 
písemná práce – vlastní pozorování, doplněné fotodokumen-
tací, tabulkami, grafy. Zkrátka taková malá bakalářská práce. 
Má několik částí. Teoretická část obsahuje anatomii, fyziologii, 
biologii, veterinární problematiku. Všechny uvedené informa-
ce musí soutěžící u obhajoby práce umět vysvětlit. Nelze je 
pouze opsat z chytrých knih.

Hlavní částí práce je část praktická – popisuji, jak králíky 
chovám, čím je krmím, jak je ošetřuji, vakcinuji a jaké výsledky 
mám na výstavách. Ve vlastním pozorování sleduji např. vá-
hové přírůstky mláďat, spotřebu krmiva, vývoj chrupu králíků. 
Tato část je při hodnocení celé práce nejdůležitější.

Písemný test je první částí olympiády. Otázky jsou zaměře-
ny na všechny oblasti chovu králíků – tetování, výživu, krmení, 
nejčastější nemoci králíků atd. Starší kategorie má testy rozší-

řeny ještě o další oblasti, např. genetiku.
Velmi dobrodružná je další část, a tou je poznávačka. 

V klecích je připraveno 25 druhů králíků, živých, bez nákresu 
a popisu. Vypadají úplně jinak než v atlasu, a tak jsem vždyc-
ky napjatý, jestli je všechny správně poznám. Základní body 
identifi kace králíka jsou plemeno, zkratka, typ osrstění, hmot-
nostní kategorie, plemenná specifi ka.

Kromě králíků byla součástí poznávačky i výstavka krmiv 
pro králíky – obiloviny, semena, trávy, které jsme také museli 
poznat.

Pohovor je třetí částí soutěže, zkušební komise je tříčlenná.
A zde jsem obhajoval svou práci. Vysvětlil jsem svá pozo-

rování, zodpověděl několik otázek z teoretické části o nemo-
cech králíků a jejich léčbě. 

A pak jsem nervózně čekal na výsledky. Než komise se-
četla a zhodnotila výsledky, byla pro nás připravena odborná 
přednáška na téma Výživa a krmení králíků. Tak mi ten čas 
rychle utekl a konečně jsme se všichni dočkali vyhlášení.

Umístil jsem se na druhém místě. Bylo to pro mě velké pře-
kvapení. Dostal jsem diplom a pohár. Byl jsem velmi šťastný. 
Už se těším na další olympiádu, ta příští se bude konat v Opa-
vě. Chtěl bych toto umístění obhájit, proto jsem v lednu opět 
začal vytvářet další práci.

Moje velké poděkování patří tatínkovi, který mě od malička 
v chovatelství podporuje, a také Vlasťovi Šimkovi, který mně 
zase pomáhá s přípravou na soutěž.

 Jakub Dostál
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Ohlédnutí za velikonočním jarmarkem
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 Sněhurka se svými trpaslíky v Domově
V posledním čísle minulého roku jsme slibovali překvapení, 

které za námi přišlo na Mikuláše do Domova.
Napětí v jídelně houstlo a my jsme pořád nevěděli, jaké to 

překvapení bude. Plno příprav, spousta kulis a žádná pečova-
telka v dohledu. 

Úderem 14:30 zazvonil zvoneček a už jsme začali tušit ně-
jaký příběh nebo pohádku.

Paní vedoucí jako vypravěč nás vtáhla do pohádky o Sně-
hurce a sedmi trpaslících. Tak jsme poslouchali a tiše sledova-
li, jak musela chudinka Sněhurka poslouchat zlou macechu, 
však určitě celou pohádku znáte. Naše pečovatelky, Michal 
i zdravotní sestřičky, kteří se o nás starají, měli našité úžasné 
kostýmy a každý trpaslík měl své jméno napsané na zádech.

Potěšilo nás, že si naše děvčata připravila celou pohádku 
i kostýmy s láskou a nadšením. Pohádka se vydařila a všem 
se velice líbila.

Krásným zpestřením byla nejenom pohádka, ale i další 
akce.

Díky daru pana Josefa Hrabce a ing. Františka Šebka jsme 
mohli uskutečnit pravou zabijačku a pochutnat si na dobrůt-
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kách, jako jsou jelítka, tlačenka, jitrničky a v neposlední řadě 
taky škvarečky. Náš dvorní řezník pan Bartošík z Polešovic se 
měl co otáčet, abychom všechno zvládli bez prostojů, protože 
ta prasátka pro nás na Domově byla dvě. K tomu nám sice po-
časí moc nepřálo, sněžilo a sněžilo, pak začalo mrznout, ale to 
k zabijačce patří. Všichni jsme se měli moc dobře. 

A co nás čeká? 
V letošním roce Oblastní charita Uherské Hradiště oslaví 

významné jubileum, a to 20 let působnosti v Uherském Hra-
dišti a okolí. Proto se chystá hodně akcí nejen pro uživatele 
služeb, ale i pro širokou veřejnost.

První akcí letošního roku u nás v Domově byl fašank s tra-
dičním pochováváním naší milované kytary a tentokrát se 
ochotnický spolek přihnal s klasikou „Slovácko sa súdí“ v po-
době hry „Slavný súde, žaluji…“.

Jak to dopadlo a kdo koho žaloval? Pletkavé babky pro-
mlely všechen personál Domova, a že těch pletek bylo! Na-
konec jsme zjistili, že to byla samá chvála a ne drby. Takže 
„súca“ nikoho neobvinil a všechno dobře dopadlo. 

Při fašanku jsme se rozloučili s naší milovanou kytarou, 
všichni jsme ji oplakali, zalili slzami a nakonec zapili svařeným 
vínem. Na stole nechyběly koblihy a kus masa.

Díky naší skvělé aktivizační pracovnici, která nejenže 
s námi tvoří různé pěkné věci, ale i ráda zpívá, vznikl nový pě-
vecký sbor, který si vybral název „KOUŤÁCI“ a slavnostně byl 

pokřtěn šampaňským, jak se sluší a patří na každý pořádný 
křest.

Přejeme našim Kouťákům, aby jim to zpívalo stejně 
dobře jako při křtu. Všichni členové se velmi těší na nový 
repertoár a doufám, že nebudeme dlouho čekat na další 
vystoupení.

 Mgr. Pavla Zahrádková, vedoucí Domova Boršice 
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SR při MŠ a ZŠ v Boršicích vás zve 
na tradiční

SLET 
ČARODĚJNIC

Kdy: 30. 4. 2011 v 17:00 
Kde: areál Letního kina Boršice

Co vás čeká: 
• soutěž o nejlepší kostým čarodějnice
• bohatá tombola
• diskotéka, soutěže   
• po setmění bude upálena čarodějnice             

Obecní úřad Boršice vás u příležitosti DNE MATEK zve 
na divadelní představení ochotnického souboru TAK-TAK 
z Lidečka.

Kdy: 8. května 2011 v 17.00 
Kde: Kulturní dům Boršice

Co uvidíte:

Veselohru se zpěvy  NA TÝ LOUCE ZELENÝ

Všichni jste 
srdečně zváni.

Sdružení rodičů při ZŠ 
a MŠ v Boršicích, 

Obecní úřad Boršice a TOM Kamzík 
vás zvou na další 

tradiční 
BORŠICKOU 30

která proběhne 28. 5. 2011. 
Start od 7.00 do 9.00 z areálu letního kina. 
Na každém stanovišti na vás budou čekat 

PIRÁTI Z KARIBIKU 
se svými úkoly a malou odměnou. 

Po ukončení pochodu budou v areálu letního kina
 pro děti připraveny zábavné atrakce, 

abychom mohli společně oslavit 
DEN DĚTÍ. 

Těší se na vás pořadatelé.

Obecní úřad Boršice a SK Boršice vás všechny zvou na

DEN BORŠIC
25. 6. 2011

v areálu SK Boršice spojený s VELKÝM FOTBALOVÝM TURNAJEM
Zahájení ve 13.00.

V průběhu odpoledne se budou prezentovat všechny zájmové složky z obce.

Ve večerních hodinách si na taneční zábavě můžete zatančit při DH Boršičance.

Těšíme se na vaši účast.

Pozvánka na 

pouť na Svatý kopeček u Olomouce
V sobotu dne 25. 6. 2011 

pořádá ZO ČSZ v Boršicích 
pouť na Svatý kopeček u Olomouce. 

Zájezd je připraven jak pro starší, tak i pro mladou generaci.
Během pouti je možno navštívit baziliku Panny Marie 

na Svatém kopečku, ZOO Svatý kopeček, 
Arboretum v Bystrovanech u Olomouce.

Program:   
  9:00 odjezd z návsi
 11:00 Svatý kopeček, ZOO  
 14:00 Arboretum Bystrovany
 15:00 společná večeře
 19:30 předpokládaný návrat 

Doprava autobusem bude hrazena ZO ČSZ Boršice.
Podrobný popis Arboreta v Bystrovanech je na 

www.prirodniraj.cz. 
Podrobný popis Svatého kopečku je na 

www.svaty-kopecek.cz, www.svatykopecek.cz 
---------------------------------------------------------
Rezervace míst do naplnění autobusu: 

Libor Vranka, tel.: 602 366 078
 Zdeněk Buchtík, tel.: 776 687 306

Srdečně Vás zvou zahrádkáři.
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Jaro v Centru denních služeb pro seniory
I když jsme malé zařízení, i tady se něco děje. Dne 1. dubna u nás proběhl Den otevřených dveří. Přišlo se podívat několik 

zájemců, a to spíše z okolí Boršic. Je to velká škoda, protože mnozí, i když je tato služba nabízena Oblastní charitou již pátým 
rokem, o ní stále nevědí. Na velikonočním jarmarku jsme se prezentovali svými skromnými výrobky, které sice nejsou dokonalé, 
ale jsou vytvořeny s láskou a pečlivostí šikovných seniorů. V brzké době navštívíme výstavu v Hodoníně a uděláme si odpočin-
kový výlet do Luhačovic.

     A kde nás najdete? V areálu Domova pokojného stáří v Boršicích v době od pondělí do pátku od 7 do 15:30, telefonní 
kontakt 724 943 792, internetové stránky www.uhradiste.charita.cz. Služba je vhodná pro všechny seniory, kteří mají sníženou 
soběstačnost a jejich stav vyžaduje pomoc jiné osoby. Je zde zajištěna strava dle domluvy a je možné využít i dopravu do 
centra a zpět. Středisko je bezbariérové. Pokud máte bližší zájem, přijďte se za námi podívat nebo nás můžete kontaktovat.

Těšíme se na Vás.                                                       Olga Hamříková, Bohunka Grebeňová (aktivizační pracovnice CDS)

   Strom života
Člověk je od svého zrodu tvor společenský. Během svého života utváří různá uskupení, společenské skupinky, kroužky, zá-

jmové aktivity, kde se navazují přátelství, kamarádství, kde si lidé sdělují své zkušenosti, události, jak radostné, tak i bolestné. 
Zejména mladí, dospívající, uzavírají známosti, při nichž se blíže poznávají. Tyto známosti většinou po určité době končí svazkem 
manželským. Vytváří rodinu, základní toť buňku společnosti, u vědomí, že zdravá rodina je základem zdravého národa. 

V minulém století, v letech padesátých, se poznávají a seznamují sličná děva s mladým mužem. Po určité době jejich známost 
končí požehnáním svazku manželského. V této době bylo zvykem, že novomanželům rodiče věnovali do začátku nového života 
určitou pomoc. Ve městech přispěli fi nančním obnosem a na vesnici kouskem polnosti.

Tak i těmto novomanželům věnovali rozsáhlejší sad – zahradu, neboť věděli, že zeť má rád přírodu, obzvláště keře a stromy.
Onen mladý muž třetího dne po svatbě vyhledal vhodné místo a na památku uzavření sňatku zasadil stromek. (Bývalo zvykem, 

že stromek se sadil při narození prvního syna.) Zasadil, upravil půdu a požehnal slovy: S pomocí Boží vyrůstej. Stromek se ujal, 
vyrašila první očka, větévky a začal se rozrůstat. 

Mladý hospodář, sadař, šlechtitelským řezem utváří stromku korunu. Ten sílí, koruna se rozšiřuje, větvemi a hustým listím 
poskytuje ve slunných dnech osvěžující stín. Strom mohutní, sadař mužní, nabírá síly, které uplatňuje při kultivaci zahrady. Tak to 
běží den co den, týden za týdnem. Léta přibývají hospodáři i stromu. 

Sadař při práci odpočívá ve stínu stromu, který šelestem listí jako by promlouval se svým pánem. Ten pozorně naslouchá, 
což budí dojem, že si navzájem rozumí. Sadař pomalu stárne, ve tváři se objevují vrásky. Tak i strom stárne, na kmeni se objevuje 
vrásnění. Oba stárnou. 

Jednoho dne pán stromu při práci klesá na kolena, padá a život ho opouští. Tu poryv větru vytvořil takový zvuk, že je podoben 
silnému vzdechu. Listí stromu se chvěje jako rty člověka při tiché modlitbě. Hospodáře – sadaře pohřbili. Strom začal v listu vad-
nout, větve usychají, strom umírá. Do měsíce po skonu svého pána tak usychá, že musí být odstraněn.

 Zemřel sadař – zemře strom.
 Shoda náhod, či vliv tajemné síly? Zpracováno dle skutečné události.
 Odpověď si dejme každý sám. Cyril Trávníček

Ej šlahačka moja…
Velikonoční pondělí se svými lidovými zvyky završuje nej-

větší křesťanské svátky roku. Tradice jsou na Moravě stále živé 
a velikonoční obchůzka - „šlahačka“ -  patří bezesporu mezi 
ně. Byla také jednou z prvních obchůzek, které jsme v soubo-
ru Pentla zavedli. A tak nepřetržitě již 24 let můžete v Boršicích 
potkávat chlapce v krojích, kteří obcházejí svá děvčata. Často 
je to i za doprovodu muzikantů a mezi chlapci tato obchůzka 
patří mezi nejoblíbenější. Její příprava začíná již několik týdnů 
před Velikonocemi, kdy se musí sehnat proutí na velkou žilu 
a domluvit plán obchůzky, kdo pojede autem a kde se bude 
s obchůzkou začínat. Sraz bývá velmi brzy, a protože v soubo-
ru je hodně přespolních děvčat, ta přicházejí na řadu nejdřív. 
Boršická děvčata to vědí a často si v klidu spala. Věděla, že 
přijdou na řadu až po těch přespolních. To se již auta uloží do 
garáží a v Boršicích se chodí pěšky. Klidně spala až do doby, 
než někdo přišel s nápadem, že před výjezdem by bylo dobré 
překvapit některé z boršických děvčat. A tak jedna z nejtaj-
nějších domluv před obchůzkou bývá, koho navštívíme jako 
první. Domluva bývá dokonalá a mnohdy za spolupráce sou-
rozence nebo tatínka děvčete se nepozorovaně vloudíme do 
dívčího pokojíčku. Že to bývá veselé a pro chlapce vzrušující, 
není třeba pochybovat. Samotné šlahání čerstvými vrbovými 
proutky má symbolizovat přenesení nového života a jarní mízy 
na šlahaná děvčata, a tak jsem vždy dbal na to, aby žila byla 
z proutí a nová. Také bylo mnohdy potřeba umravnit některé 
jedince, kteří chtěli děvčata namáčet do vody nebo sprchovat. 
Tento zvyk se vyskytuje na severní Moravě a na Slovensku, ale 

na Slovácko nepatří. Samotné šlahání má být také jen sym-
bolické, ale mnohdy se stane, že ta, která „zaslúží“, to pocítí 
trochu víc. K Velikonocům patří i obdarování – velikonoční dar. 
Děvčata dávají chlapcům mašli, mnohdy i s věnováním, kterou 
jim uvazují na velkou žilu. Kraslice a pohoštění bývají nachys-
tané v každém domě. Protože děvčat je v souboru 15 a žádná 
se nesmí vynechat, je třeba vždy rozložit síly a s občerstvením 
to nepřehánět. K  tomu již tradičně slouží koštovačka v kapse 
každého šohaje a to je ta míra, kterou může každý vypít, aby 
obchůzku zdárně absolvoval. Obchůzka v krojích je vděčným 
námětem pro mnohé redaktory z novin i z televize, a tak za 
roky trvání souboru jsme se nejednou ocitli na stránkách re-
nomovaných časopisů i ve zpravodajství televize. Při výročích 
souboru bývá zvykem, že se děvčata oblečou do krojů a ob-
chůzka dostává svátečnější nádech. A těšíme se, že tak tomu 
bude i příští rok, kdy si připomeneme 25. výročí založení sou-
boru Pentla. Takže až uslyšíte ráno v Pondělí velikonoční zpěv 
„Ej šlahačka moja z prúťa vrbového, není na dědině chlapca 
chudobného, chlapca chudobného, chudobnéj děvčice, co 
by nebarvila pro chlapce kraslice“ a bude se vám zdát, že je 
na šlahačku ještě brzy, věřte, že jste se právě stali svědky roz-
uzlení záhady, kde se letos v Boršicích začínalo. Jiří Piluša

P.S. Poděkování
Dovolte mi poděkovat představitelům obce, členům 

souboru Pentla i bývalým členům, kteří mi přišli poblaho-
přát u příležitosti mého životního jubilea. Velmi si toho vá-
žím a všem ještě jednou děkuji. Ludmila Pilušová 
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Ženy a víno
… dva boží dary, prvý buď věčně 

mlád, ten druhý starý! Tak nějak to znělo 
v dávných verších pijáckých, ale časem 
gastronomie změnila názor na hodnotu 
starého vína. Psychologové zabývající 
se gastronomií a člověkem-konzumen-
tem ve vztahu k ní míní o ženách toto:

Vysoké, dobře rostlé blondýnky ve 
věku 20 – 30 let by měly pít středně těž-
ká červená vína. Mají-li chuť na bílé, smí 
to být pouze lehké perlivé. Bílá, tichá 
vína jim totiž mohou být nebezpečná. 
Malé blondýnky si mohou popít těžšího 
burgundského.

Ženy s božskou jiskrou v démonic-
kých černých vlasech nejsou zpravi-
dla zamilovány do jednoho vína a pijí 
rok od roku jiné nápoje. Ušetřily by si 
mnohá trápení, kdyby věnovaly stálost 
svého srdce podobnému vínu, jako je 
maďarský Bikavér nebo jihomoravské 
bílé. Dáme-li jim těžší víno, jako je Tokaj, 
počítejme s tím, že se v nich probudí 
cosi nebezpečně démonického, nebo 
naopak nesmírně láskyplného. Riziko 
je v tom, že nelze napřed vědět, co se 
v nich probudí…

 Psychologie v gastronomii

Nejvděčnějšími konzumentkami vína 
jsou plnoštíhlé ženy. Díky harmonii své-
ho těla mají vyvinutý smysl pro harmo-
nicky ladná plná vína. Nejtěžší frankovka 
dobrého ročníku nebo rasově čistý pinot 
noir z nich dovede udělat duchaplné 
společnice.

Ženy se sklonem k rubensovské kor-
pulentnosti udělají dobře, přidrží-li se 
lehkých, pikantně kyselých odrůd nebo 
suchých šumivých vín. Řeckým typům 
žen radí psychologové víno jemné, sme-
tanové, harmonické, z bordeauxských 
zámeckých odrůd. Žena, jíž byl přisou-
zen jiný nosík než řecký, ať sáhne po 
neuburském, s ním nebo s krymským 
sektem bude šťastná..

Pijáky vína – pokud se týče mužů 
– můžeme prý zařadit do kategorií po-
dle toho, jak nosí vázanky. Elegantně 
uvázaná, decentně vybarvená a perlou 
ozdobená je vizitkou milovníka mosel-
ského a šampaňského vína. Nápadně 
tence uvázaná prozrazuje Bakchusova 
zelenáče, který se po chvíli rozmýšlení 
rozhodne nejspíš pro ovomaltinu. Mo-
týlek prozrazuje staré mládence, visí-li 

motýlek dolů, prozrazuje, že jeho nositel 
by pil ta nejlepší vína, kdyby na to měl…

Francouzský psycholog doporučuje 
chlapcům před ženitbou, aby sundali 
brýle mámení a pozorovali svou nastá-
vající u stolu. Přijímá každé jídlo stejně 
a žádné si nepřidává? Bude seriózní, 
trpělivá, oddaná. Ožeňte se s ní! Je to 
družka pro dobré i zlé dny, nebude si 
přát víc než to, co má. Jí hodně a rych-
le, jako by seděla v nádražní restauraci 
a bála se, že jí ujede vlak? Je ale přesto 
veselá? Její láska bude trošku tyranská, 
ale i solidní, pevná. Odkládá pečlivě na 
levou stranu talíře střídku a na pravou 
kůrku? Nikdy ji nepoznáte důkladně. 
Bude neprůhledná metodická, studená. 
Máte-li drůbež a ona si vezme stehno, 
ožeňte se s ní. Je prostá, upřímná. Mů-
žete si ji vzít, i když si přidělí prsíčka, 
neboť bude něžná, i když někdy plač-
tivá a křehká. Zahoďte však ubrousek 
a utečte od stolu, má-li ráda jen biskupa, 
krk a grilovanou kůži! Neberte však tato 
doporučení doslova, jsou-li slečny, ved-
le nichž sedíte, alespoň trochu hezké …

Karel Pinka
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Vinohrady, vinohrady, 
           dobré vínko dáváte…

Pohled do historie vinařských 
koštů spolku Herberk, které 
v naší obci vznikaly v 60. letech 
a jejichž zakladateli byli MUDr. 
Vladimír Kročil, Antonín Staufčík 
a Antonín Dostál.
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Fotografi e 
zapůjčili 

František 
Cukr,

 Antonín
 Staufčík 

a
 Josef 
Malina
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Jaro 
v základní 
organizaci 

SPCCH 
Boršice

Základní organizace 
Svazu postižených civili-
začními chorobami v břez-
nu uspořádala výroční 
členskou schůzi. Výroční 
členská schůze zhodnotila 
práci za loňský rok 2010 
a dále seznámila své čle-
ny s plánem činnosti pro 
rok 2011. Konala se v sále 
kulturního domu a účastnili 
se jí starosta obce pan ing. 
Jílek a zástupce okresního 
výboru SPCCH pan Čejka. 
Výroční schůzi obohatilo 
vystoupení dětí z mateřské 
školy, které všechny potě-
šilo. Potom následovalo 
malé občerstvení s věcnou 
tombolou. Tímto bychom 
chtěli poděkovat obecní-
mu úřadu, mateřské škole, 
všem sponzorům a čle-
nům SPCCH, kteří přispěli 
dary do tomboly a zpestřili 
tak průběh výroční členské 
schůze. 

Co nás čeká v následu-
jícím období: V měsíci dub-
nu připravujeme návštěvu 
Pamatníku Velké Moravy 
ve Starém Městě. Dále 10. 
května zájezd na sv. Hos-
týn. Koncem měsíce květ-
na (22. - 26.) pořádáme 
poznávací a relaxační po-
byt v hotelu Synot Staré 
Město s vyjížďkami a po-
znávacím programem po 
východní Moravě. Začát-
kem června bychom chtěli 
navštívit archeoskanzen na 
Modré a uspořádat výšlap 
na hrad Buchlov. Koncem 
června budou ozdravné 
pobyty v Jeseníkách, v ho-
telu Koliba v Ludvíkově. Vý-
bor ZO SPCCH přeje všem 
členům a občanům Boršic 
krásné prožití velikonoč-
ních svátků.

Za výbor SPCCH 
předseda 

Ladislav Hamřík

První výlet byl 12. 3. 2009 nad Tučapy. A od té doby jich bylo několik. Jsou zaměřeny na 
zajímavé věci a uvedené fotografi e jen částečně ukazují, co všechno jsme viděly.

  Babinec ... a fotografi e

Gastroden Bzenec Keramika Tupesy

Výstava betlémů Hodonín

Zastavení na Stříbrnických pasekách

Výstava vánočních ozdob Vizovice

Valašský 
král - 
Boleslav 
Polívka - 
Vizovice

Jožin z bažin 
- Vizovice
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Fotografi e je jen vzpomínka, ale osobní účast je úplně 
o něčem jiném. A některé výlety, i kdybychom chtěly, se již ne-
dají zopakovat. Mám na mysli Moravský Krumlov: Alfons Mu-
cha - SLOVANSKÁ EPOPEJ. Z dvaceti obřích pláten už je jich 
tam jen patnáct, zbytek je odvezen do Prahy. A my měly štěstí 
vidět je všechny. I v letošním roce máme připraveny zajímavé 
cesty za poznáním.

Marie Lukůvková

Lípa ve Bzenci Hřebčín Napajedla

Pohled ze zlínského mrakodrapu Moravský Krumlov - zámek

Na břehu Baťova kanálu

Olomoucké baroko

Výstava Olomoucké baroko



- 30 -

26. 3. 2011 - rozhledna Brdo

V sobotu se na rozhledně konala akce Klubu českých turis-
tů, kdy měli turisté možnost dostat razítko do svých deníčků. 
Měli jsme na Brdě patronát, a tak jsme se domluvili, že pů-
jdeme z Bunče na rozhlednu a tady budeme rozdávat razítka 
s logem Brda. Jsou to unikátní a jedinečná razítka, která byla 
vyrobena u příležitosti zdolání 12 vrcholů, mezi nimiž bylo prá-
vě Brdo.

Na tento den slibovali přeháňky, ale naštěstí se nedostavi-
ly, a tak naše „čtverka“ - Eva, Helča, Vendulka a Terez - zvládla 
den v naprostém klidu a pohodě. Terez zaznamenávala účast-
níky a Vendulka statečně rozdávala razítka, Eva radila přícho-
zím, no a já trochu posbírala odpadky, aby vynikla krása naší 
přírody. Všude kvetly sněženky a vše se už nádherně zelenalo 
a pohled na PET láhve a jiné smetí to rušil. Měla jsem radost, 
že jsem trošku přírodě pomohla, ale nechápu ostatní, že ne-
mají úctu k naší zemi.

Den nám utekl jako voda a najednou byl čas se sbalit a jít 
na Bunč, kde jsme zaparkovaly auto, kterým nás Eva přivezla.

Cestou jsme vzpomínaly na vítr, který neustále na rozhled-
ně vyfukuje, na samotnou rozhlednu, kterou jsme si párkrát 
v rámci zahřátí vyběhly a na jejím vrchu pozorovaly v dáli 
Buchlov, a taky jsme si říkaly, že jsou lidi fajn, když uspořádají 
takovou akci. Jsem ráda, že jsme alespoň maličko mohly být 
u toho.

27. 3. 2011 - vycházka na vagon - neboli na 
Smraďavku

Ve středeční schůzce jsme se s děckama v turisťáku do-
mluvili, že v neděli uděláme kontrolní vycházku naší základny, 
všichni se těšili, a tak jsme ve stanovenou dobu, v 9 hodin, 
stáli s Ríšou a Vendulkou na zastávce a marně čekali naše 
kamzíky. Venku bylo krásně, sluníčko svítilo a příjemně hřálo, 
proto mě docela mrzelo, že nikdo nepřišel. Nakonec se k nám 
přidal Ondra, a tak jsme vyrazili. Cestou nás předjela Saxana, 
která se ujala kontroly vagonu, a my zvažovali, jestli máme jít 
také na vagon, nakonec jsme se ale rozhodli pro malou změ-
nu a šli kolem Sovína a přehrady na Smraďavku krmit kačenky 
a holuby. Bylo tu moc pěkně, posvačili jsme a naházeli rohlíky 
do vody, kde se o ně přetahovaly kačeny. Ríša byl nadšený. 
Vendulka s Ondrou si rybníček obešli a vydali jsme se zpátky 
domů, abychom stihli oběd. Na zpáteční cestě jsme si zpívali, 
děcka se požďuchovaly a já si vychutnávala hřejivé sluníčko 
a pohodu, která vládla kolem. Šli jsme Raškounem a brzy už 
byli doma, kde na nás čekalo voňavé jídlo.

Bylo nás velmi málo, přesto jsem byla 
ráda, že jsme výlet nezrušili. Doma by-
chom jen seděli a čučeli na telku nebo na 
počítač. Proto velká pochvala patří Ven-
dulce a Ondrovi, že nebyli zalezlí jako krtci a vyrazili se mnou 
a Ríšou na jarní vycházku. No a vy ostatní kamzíci, příště přijď-
te taky, protože náš kroužek je turistický a bez vycházek, výle-
tů a výšlapů nemá smysl. Budu se na vás těšit.

Vaše vedoucí Helča

  TOM Kamzík
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Stručný přehled výjezdů v roce 2010
Datum Typ události Obec Popis

18. 01. 2010 Dopravní nehoda – uvolnění komunikace, odtažení Boršice Vytažení zapadnutých vozidel bránících 
provozu na pozemní komunikaci

02. 06. 2010 Technická pomoc – odstranění nebezpečných stavů Kunovice Čerpání vody při povodních
02. 06. 2010 Technická pomoc – čerpání vody Boršice Čerpání vody ze sklepů
12. 06. 2010 Technická pomoc – odstranění nebezpečných stavů Boršice Zásahy při větrné smršti
12. 06. 2010 Technická pomoc – čerpání vody Nedakonice Zásahy při větrné smršti
13. 06. 2010 Technická pomoc – odstranění nebezpečných stavů Boršice Zásahy při větrné smršti
13. 06. 2010 Technická pomoc – odstraňování překážek Boršice Zásahy při větrné smršti
13. 06. 2010 Planý poplach Hostějov Zásahy při větrné smršti
13. 06. 2010 Technická pomoc – odstraňování překážek Boršice Zásahy při větrné smršti
13. 06. 2010 Technická pomoc – odstranění nebezpečných stavů Boršice Zásahy při větrné smršti
13. 06. 2010 Záchrana osob a zvířat Boršice Zásahy při větrné smršti
22. 10. 2010 Požár – nízké budovy Boršice Požár RD 
24. 12. 2010 Požár – nízké budovy Boršice Požár RD
30. 12. 2010 Požár – nízké budovy Staré Hutě Požár rekreačního objektu

V těchto výše uvedených 14 výjezdech jsme řeši-

li 24 událostí. Pro vysvětlení to znamená, že několik 

událostí v sobě skrývalo více zásahů. Například při 

čerpání vody v boršických sklepech jsme ještě prová-

děli vyprošťování předmětů z koryta Dlouhé řeky.

Hasiči Boršice



Společenská kronika

Narození
Radek  Š i k u l a nar.    2. 12. 2010
David  H v o ž d a   nar. 24. 12. 2010
Samuel  Z i m á k     nar. 25. 1. 2011
Dalibor  J a n í č e k  nar.   1. 2. 2011
Daniel  T o m á š ů  nar.   5. 2. 2011
Emma  R a d o s t o v á  nar.  18. 2. 2011
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Akce Sboru pro občanské záležitosti

• Každý měsíc gratulace v MR jubilantům starším 70 let 
• Vítání občánků – 18. 12. 2010, 26. 3. 2011
• Beseda s důchodci – 3. 12. 2010
• Vánoční návštěvy v Domě pokojného stáří v Boršicích a v Domovech pro seniory v 

Buchlovicích a ve Starém Městě
• 60 let společného života - Marie a Josef   D o b e š o v i  - 21. 1. 2011
• Vítání prvního občánka roku 2011 - 26. 3. 2011     

Sňatky
Lucie  K o l a ř í k o v á  S l o v á k o v á, Boršice
Pavel   T o m á š ů, Boršice 
Tereza  K o m á r k o v á,  Staré Město
Drahomír  P l š e k, Boršice

Životní jubilea
Marie L u d v í č k o v á 92 let Domov 
  pro seniory Buchlovice
Antonín  T y l š a r 80 let 
Ludmila H a n á k o v á     85 let  
Štěpán  S k u p i n a 99 let DPS Boršice 
Růžena  M e t e l k o v á 80 let DPS Boršice
Marie  H ů l k o v á 91 let
Juliana  T a ť á k o v á 80 let DPS Boršice 
Františka  Š i k o v á 85 let   
Josefa  B u r e š o v á    80 let 
Josef  T o m e š e k 80 let 

Úmrtí
Pavel  R o ž n o v s k ý    zemřel  26. 11. 2010
Jarmila  J e ž í k o v á   zemřela  22. 12. 2010
Anna   H a v r á n k o v á    zemřela    24. 12. 2010
Štěpán  S k u p i n a  zemřel  24. 12. 2010
Marie H ů l k o v á  zemřela    22. 1. 2011
Vlasta  H l a v á č k o v á  zemřela      31. 1. 2011
Vladimír  F r y š t á k zemřel    15. 2. 2011

Úmrtí našich bývalých spoluobčanů
Jan  H a j d a  zemřel   10. 1. 2011
František  S o u k u p      zemřel      27. 1. 2011 

Vítání občánků - 18. 12. 2010

Diamantová svatba - manželé Dobešovi

První občánek roku 2011

Sňatek - novomanželé Plškovi


